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64-200 wolsztyn

(kierunek przystań żeglarska)

tel: 68 384 0773 / hurtownia@izomet.pl

sprzedaŻ wĘgla i pelletU
TRZCIEL UL. KOŚCIUSZKI 20

PON-PT 8:00- 16:00, 
SOBOTA 8:00- 12:00  

rbj.sp@wp.pl
tel. 512 306 483 lub 534 611 454

SKUP ZŁOMU
makUlatUry i metali kolorowycH
TRZCIEL UL. KOŚCIUSZKI 20

PON-PT 8:00- 16:00
SOBOTA 8:00- 12:00 

kartoN: 30 gr./1kg       gazeta: 40 gr./1kg
biuro@zlom.poznan.pl

tel. 509 174 596 lub 534 611 454

62-065 Grodzisk Wielkopolski
ul. Powtańców Chocieszyńskich 26

tel. 602 495 869
tel. 61 863 69 29 w 13
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A okNa A drzwi A bramy
A parapety A rolety 

A roletki materiałowe 
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A sterowaNie
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Nowy Tomyśl
ul. Ogrodowa 28
tel./fax: 61 442 55 41
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tel. kom: 608 311 016
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Grodzisk Wlkp. ul. Bukowska 11 tel. 509 408 163
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Dobiega końca największa 
inwestycja oświatowa w gmi-
nie Nowy Tomyśl w ostatnich 
latach. Obiekt ma pomieścić 
325 dzieci podzielonych na 
13 oddziałów. Jego kubatu-
ra to według projektu ponad  

9 tys. m3. Inwestorem i zlece-
niodawcą budowy jest Gmina 
Nowy Tomyśl, która przezna-
czyła w swoim budżecie na 
realizację tego zadania kwotę 
prawie 10 mln zł.

Wykonawcą inwestycji jest 

Firma Pana Mateusza Cału-
sa – Budownictwo M. CAŁUS 
Sp. z o.o. Spółka Komandyto-
wa z Borui Nowej. Autorem 
projektu jest mgr inż. arch. 
Monika Jasińska Archenika 
Sp. z o.o. z Poznania.

W czwartek, 11 sierpnia go-
ściliśmy w tut. Urzędzie 
Miejskim Krzysztofa Czar-
neckiego posła na Sejm RP. 
Rozmowy dotyczyły moder-
nizacji stadionu miejskiego 
- jednej z największych inwe-
stycji sportowych na terenie 
naszej gminy.

Gmina Nowy Tomyśl 
otrzymała dofinansowanie 
na budowę stadionu lekko 
atletycznego wraz z infra-
strukturą towarzyszącą w ra-
mach drugiej edycji Rządo-
wego Funduszu Polski Ład: 
Programu Inwestycji Strate-
gicznych.

Projektowany kompleks 
sportowy stworzy ideal-
ne warunki do uprawiania 
różnych dyscyplin sporto-
wych. Inwestycja nie tylko 
pozytywnie wpłynie na es-
tetykę i komfort korzystania 
z obiektu, ale również za-
chęci jak najwięcej osób do 
aktywnego spędzania czasu 
wolnego, kształtowania no-
wych pasji i zainteresowań.

- Przewidywana wartość 
inwestycji: 14 mln zł

- Kwota dofinansowania:  
9 999.000,00 zł

W Borui Kościelnej rozpo-
częła się budowa oświe-
tlenia przy ul. Łąkowej. 
Powstanie 16 energoosz-
czędnych lamp LED na od-

cinku ok. 600 m.
Koszt: 117 569,12zł 
Wykonawca: LIGHT ON  
- Krzysztof Bogumił Pilar-
czyk z Korczewa.

Kończymy remont dro-
gi gruntowej w Sękowie i 
Glinnie w kierunku Przy-
łęku. Powstała utwardzana 
nawierzchnia na odcinku  

ponad 1 km.
Koszt: 775 933,51 zł
Wykonawca: Zakład Ogólno-
budowlany Grzegorz Buda z 
Chobienic.

Wakacyjne zajęcia na Sta-
dionie Miejskim cieszą się 
bardzo dużym zaintere-
sowaniem, dlatego też do-
współorganizacji treningów 
bramkarskich dołączył SIX 
Akademia Futbolu. 

Treningi odbywają się dwa 
razy w tygodniu – w każdą 
środę i piątek od godz. 10:00.

ZAPRASZAMY!

Miliony w rękach naszych bramkarzy

Nowoczesne oświetlenie 
drogowe w Borui Kościelnej

Remont drogi w Sękowie i Glinnie

Treningi bramkarskie na stadionie miejskim Przedszkole w Glinnie nabiera kolorów!
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Świat nadal zmaga się z ro-
snącą inflacją. Jeszcze całko-
wicie nie podnieśliśmy się 
po pandemii Covid-19, a już 
odczuwamy skutki barba-
rzyńskiego najazdu Rosji na 
Ukrainę. W wyniku celowej 
rosyjskiej polityki utrzymy-
wania wysokich cen ropy 
i gazu inflacja nadal rośnie. 
Skutkuje to wyższymi sto-
pami procentowymi, a tym 
samym zwiększonymi ratami 
kredytowymi.

W tej trudnej sytuacji zna-
lazło się ok 2 mln rodzin. 
W związku z tym polski Rząd 
już w maju zapowiadał, że 
chce zapewnić wsparcie ro-
dzinom, które posiadają kre-
dyt hipoteczny w złotych. 
Proponował wówczas odważ-
ny plan, którego celem było 
ulżyć kredytobiorcom zło-
tówkowym i pomóc przejść 
ten trudny czas poniesionych 
stóp procentowych. Rząd nie 
pozostał bezczynny w tej sy-
tuacji, bowiem jużprzyjął pa-
kiet różnych rozwiązań. Od 
29 lipca 2022 r. obowiązuje 
ustawa o finansowaniu spo-
łecznościowym dla przed-
sięwzięć gospodarczych i po-
mocy kredytobiorcom, która 
zawiera przepisy o wsparciu 
kredytobiorców.

W ramach rządowych wa-
kacji kredytowych możesz 
skorzystać z możliwości za-
wieszenia spłaty 8 rat.Waka-
cje kredytowe mogą dotyczyć 
jednej umowy zawartej w zło-
tych polskich w celu nabycia 
nieruchomości przeznaczo-
nej na zaspokojenie własnych 
potrzeb mieszkaniowych. 
To dwa z trzech warunków 
skorzystania z wakacji kre-
dytowych. Aby wnioskować 
o wakacjeumowa kredytu hi-
potecznegomusi być zawarta 
przed 1 lipca 2022 r., a jego 
termin spłaty musi kończyć 
się co najmniej po upływie 6 
miesięcy od tej daty. Jeśli kre-
dytobiorca korzysta już z wa-
kacji kredytowych uzgodnio-
nych wcześniej z bankiem, 
a złoży wniosek o wakacje 
na mocy nowych przepisów, 
to termin tych pierwszych 
wakacji skróci się z chwilą 
złożenia nowego wniosku 

u kredytodawcy.
Co ważne, to kredytobior-

ca decyduje w których mie-
siącach chce zawiesić kredyt. 
Jednak maksymalnie można 
zawiesić:

- 2 raty od 1 sierpnia do 30 
września 2022 r.

- 2 raty od 1 października 
do 31 grudnia 2022 r.

- 4 raty w 2023 roku – 
po jednej racie w każdym 
z kwartałów

W okresie zawieszenia kre-
dytobiorca nie jest zobowią-
zanydo dokonywania płatno-
ści wynikających z umowy. 
Nie płaci więcraty kapitało-
wo-odsetkowej. Jeśli jednak 
kredyt jest ubezpieczony,to 
będzie ponosił w tym okresie 
opłaty z tytułu umowy ubez-
pieczenia. Ponadto okresu 
zawieszenia spłaty kredytu 
nie wlicza się do okresukre-
dytowania. A to oznacza, że 
okres kredytowania przedłu-
ża sięo miesiące, w których 
spłata kredytu była zawie-
szona.

Aby wystąpić o wakacje 
kredytowe, wystarczy zło-
żyć wniosek: pisemnie, ma-
ilowo lub przez bankowość 
elektroniczną, jeśli kredyto-
dawca posiada taką funkcję. 
Wniosek składa się do banku, 
który udzieliłkredytu hipo-
tecznego.Bank potwierdzi 
przyjęcie wniosku w ciągu 
21 dni od daty jegootrzyma-
nia. Wskaże przy tym okres, 
na który zawieszona zosta-
łaspłata kredytu a także wy-
sokość opłat, które trzeba 
uregulowaćz tytułu ubezpie-
czenia kredytu.  Brak takiego 
potwierdzenia nie wpływana 
rozpoczęcie okresu zawie-
szenia. Natomiast środki 
„zaoszczędzone” w trakcie 
wakacji kredytowych można-
wykorzystać do nadpłacenia 
kredytu hipotecznego lub na 
inny, dowolny cel. 

Rządowe wsparcia dla po-
siadaczy kredytów hipotecz-
nych nie ogranicza się tylko 
do wakacji kredytowych. 
Kredytobiorcy, którzy np. 
stracą pracę mogą skorzystać 
z Funduszu Wsparcia Kredy-
tobiorców. Rozwiązania FWK 
skierowane są także dla kre-

dytobiorców, którzy sprze-
dali kredytowaną nierucho-
mość, a kwota uzyskana ze 
sprzedaży nie pokryła całego 
zobowiązania z tytułu kredy-
tu mieszkaniowego (promesa 
lub pożyczka na spłatę za-
dłużenia). Wsparcie wynosi 
do 2 tys. zł miesięcznie przez 
3 lata, co łącznie daje nawet 
72 tys. zł.W celu uzyskania 
wsparcia, promesy lub po-
życzki na spłatę zadłużenia 
kredytobiorca powinien zło-
żyć wniosek do kredytodaw-
cy.

Zwrot wsparcia lub pożycz-
ki rozpoczyna się po upływie 
2 lat od wypłaty ostatniej 
raty wsparcia lub pożyczki. 
Spłata udzielonego wsparcia 
dokonywana jest w 144 rów-
nych i nieoprocentowanych 
ratach. W przypadku, gdy 
kredytobiorca bez opóźnie-
nia spłaci 100 rat, pozostała 
część rat zwrotu wsparcia lub 

pożyczki na spłatę zadłuże-
nia zostanie umorzona.

Wsparcie lub pożyczka na 
spłatę zadłużenia mogą być 
przyznane, w przypadku wy-
stąpienia jednej z przesłanek:

- w dniu złożenia wniosku 
co najmniej jeden z kredyto-
biorców posiada status osoby 
bezrobotnej

- kredytobiorca ponosi 
miesięczne koszty obsługi 
kredytu mieszkaniowego 
w wysokości przekraczającej 
50 proc. dochodów osiąga-
nych miesięcznie przez jego 
gospodarstwo domowe

- miesięczny dochód jego 
gospodarstwa domowego, 
pomniejszony o miesięcz-
ne koszty obsługi kredytu 
mieszkaniowego, nie prze-
kracza1.552,00 zł w przypad-
ku gospodarstwa jednooso-
bowego oraz 1.200,00 zł na 
osobę w gospodarstwie wie-
loosobowym

Wsparcie oraz pożyczka na 
spłatę zadłużenia nie mogą 
być przyznane, gdy:

- utrata zatrudnienia na-
stąpiła z winy kredytobiorcy

- umowa kredytu miesz-
kaniowego została wypo-
wiedziana przed złożeniem 
wniosku o wsparcie lub po-
życzkę na spłatę zadłużenia

- za okres, w którym co 
najmniej jednemu z kredyto-
biorców przysługuje świad-
czenie z tytułu utraty pracy 
wynikające z zawartej umo-
wy ubezpiecze nia spłaty kre-
dytu, gwarantującej wypłatę 
świadczenia na wypadek 
utraty pracy

- w dniu złożenia wniosku-
kredytobiorca jest właścicie-
lem innego mieszkania lub 
domu, lub był nim w ciągu 
ostatnich 6 miesięcy

- kredytobiorca posiada 
spółdzielcze prawo do lokalu 
mieszkalnego lub domu jed-
norodzinnego w spółdzielni 
mieszkaniowej lub posiadał 
takie prawo w ciągu ostat-
nich 6 miesięcy

- kredytobiorca posiada 
roszczenie o przeniesie-
nie prawa własności lokalu 
mieszkalnego, domu jedno-
rodzinnego, spółdzielczego 
prawa do lokalu mieszkalne-
go lub domu jednorodzinne-
go w spółdzielni mieszkanio-
wej, lub miał takie roszczenie 
w ciągu ostatnich 6 miesięcy

Ustawa określa także pro-
cedurę wyznaczenia zamien-
nika za WIBOR. Procedura 
zostanie zainicjowana przez 
Komisję Nadzoru Finanso-
wego we współpracy z Komi-
tetem Stabilności Finansowej 
i doprowadzi do zapropo-
nowania nowego wskaźni-
ka w uzgodnieniu. Finalnie 
minister właściwy do spraw 
instytucji finansowych bę-
dzie mógł określić zamiennik 
w drodze rozporządzenia.

Ponadto w Biurze Rzeczni-
ka Finansowego uruchomio-
na została infolinia,poprzez 
którą każdy zainteresowany 
może zwrócić się z pyta-
niemdo eksperta lub zgłosić 
problem.Rzecznik wesprze 
także konsumentów poprzez 
poradnik w sprawiewakacji 

kredytowych oraz Fundu-
szu Wsparcia Kredytobior-
ców,który pomoże uzyskać 
odpowiedzi na najczęściej 
pojawiające siępytania i wąt-
pliwości dotyczące tych ob-
szarów.

Z wakacji kredytowych, 
o które można wnioskowa-
ćod 29 lipca, skorzystało już 
ponad 500 tys. kredytobior-
ców. To pokazuje, jak ważne 
i potrzebne jest to rozwią-
zanie. Jestem przekonana, 
że będzie to duże wsparcie 
dla rodzin, których obecnie 
raty kredytów hipotecznych 
szybują w górę. Dostrzega-
my problemy i natychmiast 
staramy się z nimi mierzyć. 
W walce z inflacją polski 
Rząd wprowadza w życie 
odpowiednie rozwiązania, 
dzięki którym więcej pienię-
dzy zostanie w portfelach 
Polaków.

Przypomnę, że funkcjo-
nują już rozwiązania Tarczy 
Antyinflacyjnej oraz Tarczy 
Antyputinowskiej. Oprócz 
tego Rząd postanowił rów-
nież obniżyć i uprościć po-
datki w Polsce. Od 1 lipca 
2022 r. stawka podatku PIT 
spadnie z 17 % na 12 %, czy-
li o 5 pkt proc. Kwota wolna 
pozostanie na poziomie 30 
tys. zł, a próg podatkowy na 
poziomie 120 tys. zł.Jedno-
cześnie wprowadzone zosta-
nie odliczenie części składki 
zdrowotnej od podstawy 
opodatkowania dla niektó-
rych przedsiębiorców. Po-
nadto wprowadzone zostaną 
preferencje dla rodzin i dzie-
ci, a samotni rodzice będą 
mogli rozliczyć się wspólnie 
z dzieckiem i skorzystać z 1,5 
kwoty wolnej, czyli 45 tys. zł. 
Dzięki tym zmianom zyska 
ponad 13 mln podatników, 
apo reformie, w kieszeniach 
Polaków zostanie dodatkowe 
15 mld zł.

Wiem, że Polacy oczekują 
szybkich i konkretnych roz-
wiązań. Trudno nie widzieć 
jak rosnąca inflacja pochła-
nia ich ciężko zarobione 
pieniądze. My widzimy i dla-
tego proponujemy szerokie 
wsparcie dla polskich rodzin.

Redakcja

Miło nam poinformować, 
że Minister Infrastruktury 
prowadzi prace nad projek-
tem uchwały Rady Mini-
strów w sprawie przyjęcia 
programu wieloletniego pod 
nazwą „Gospodarowanie 
zasobami wodnymi w Pol-
sce”. Podstawowym celem 
projektowanej uchwały Rady 
Ministrów jest zwiększenie 
bezpieczeństwa powodzio-
wego oraz uzyskanie ko-
rzystnego bilansu wodnego. 
Program będzie realizowany 
w latach 2023 – 2030.

Jak informuje poseł nasze-
go regionu Jan Dziedziczak, 
Sekretarz Stanu w KPRM 
- Planuje się realizację 17 za-

dań inwestycyjnych, których 
efektem będzie wybudowa-
nie 19 zbiorników, wśród 
których  znalazł się zbiornik 
wodny Miejska Górka w po-
wiecie rawickim. Inwesty-
cja ta ma dążyć do poprawy 
ochrony przeciwpowodzio-
wej w rejonie m. Miejska 
Górka i Karolinki na prawym 
brzegu rz. Dąbroczni.

Ta dobra i wyczekiwa-
na informacja, jaka dotarła 
wczoraj do włodarza gmi-
ny jest pokłosiem licznych 
rozmów w stolicy, których 
inicjatorem był właśnie 
minister Jan Dziedziczak. 
Przekonywał wtedy wraz z 
włodarzem Gminy Miejska 

Górka Karolem Skrzypcza-
kiem - o potrzebie zrealizo-
wania tej właśnie inwestycji, 
która zwiększy bezpieczeń-
stwo powodziowe. Bardzo 

ważnym sygnałem były za-
pewnienia naszych radnych 
o potrzebie wsparcia tej in-
westycji, która pomoże wielu 
gospodarzom z tego terenu, 

którzy borykają się z zalewa-
nie upraw. 

Głos parlamentarzysty 
został wysłuchany, a wyko-
nawca programu i instytucja 
nadzorująca realizację pro-
gramu jakim jest Państwowe 
Gospodarstwo Wody Polskie 
pozytywnie ustosunkowało 
się do inwestycji w zakresie 
ochrony przeciwpowodzio-
wej w rejonie Miejskiej Gór-
ki.  Realizacja celu głównego 
poprzez wskazane prioryte-
ty inwestycyjne  w projekcie 
uchwały również ma na celu 
osiągnięcie celów szczegó-
łowych, które umożliwią 
podniesienia parametrów 
nawigacyjnych drogi wodnej 

i usprawnienie lodołamania 
oraz zwiększenia retencji i 
produkcję zielonej energii.

Ważną dla gminy informa-
cją jest fakt, że koszt zadania 
wycenionego  w przypadku 
zbiornika w Miejskiej Górce 
na 66,90 mln złotych., pokry-
ty zostanie  z budżetu pań-
stwa!!

Natomiast ogólna kwota 
środków z budżetu państwa 
w całym okresie realizacji 
projektowanego programu 
wyniesie 6 249,35 mln zł. 

Projekt uchwały został 
wprowadzony do Wykazu 
prac legislacyjnych i progra-
mowych Rady Ministrów pod 
nr ID227.

Poseł Kubiak: „Wakacje kredytowe” weszły w życie

poseł dziedziczak: będzie zbiornik w miejskiej górce
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To odpowiedź na wzrost cen 
surowców. Mówiła o tym 
w porannej rozmowie Radia 
Poznań posłanka klubu PiS 
Jadwiga Emilewicz.

Podczas prac nad dodat-
kiem węglowym opozycja 
w Senacie zgłosiła poprawkę, 
która rozszerzała krąg gospo-
darstw domowych, które mo-
głyby skorzystać ze wsparcia 
także w przypadku innych 
źródeł ogrzewania.

„W Senacie odbyła się taka 
licytacja na dobroczynność, 
która ma się nijak do racjo-
nalnej polityki” - mówiła 
w porannej rozmowie Radia 
Poznań posłanka klubu PiS 
Jadwiga Emilewicz...

Jesteśmy w warunkach wo-
jennych i te regulacje są przy-
gotowywane szybko. Czasu 
na taką pogłębioną analizę 
na pewno jest za mało, ale 
sugerowałabym raczej roz-
wiązania osłonowe z pary-
tetem dochodowym. Takie 
rozwiązania zastosowaliśmy 
w grudniu ubiegłego roku 
przy dodatku paliwowym, 
osłonowym, energetycznym, 
więc ta ścieżka była przećwi-
czona. Ja powiedziałabym 
tak: jest dodatek - bardzo 
ważna informacja i za chwilę, 
myślę, że do końca sierpnia 
będziemy mieć uchwaloną 
ustawę wspierającą poszcze-
gólne źródła  - mówi Jadwiga 
Emilewicz.

Jadwiga Emilewicz mówi-
ła też, że w od 1 lipca mamy 
7 mln pozycji w Centralnej 
Ewidencji Emisyjności Bu-
dynków. „Na podstawie tego 
spisu wiemy, kto ma jakie 
źródło ciepła w Polsce i mo-
żemy oszacować koszty po-
mocy” - dodała posłanka.

Łukasz Kaźmierczak: W pią-
tek było ostatnie posiedze-
nie Sejmu i to by oznacza-
ło, że politycy mają już 
wakacje, ale to nie jest tak 
do końca, szczególnie w tym 
roku przedwyborczym dużo 
się dzieje, a o piątkowyum 
posiedzeniu Sejmu będę 
rozmawiał z poznańską 
poseł Klubu PiS Jadwigą 
Emilewicz. Pani poseł, to 
może jest pytanie intymne, 
aczkolwiek w dzisiejszych 
warunkach nie do końca - 
gaz, olej, węgiel, czym pani 
ogrzewa swoje gospodar-
stwo domowe?
Jadwiga Emilewicz: Gazem 
i ciepłem systemowym. Taki 
mamy system domowy, tak, 
że naprawdę rozumiem, co to 
znaczy podwyżki cen.

Aczkolwiek na razie panią 
nie dotknie wsparcie, ja-
kie zostało przegłosowane 
w piątek. Mówię o dodatku 
węglowym, który ma objąć 
wszystkie gospodarstwa 
domowe, niezależnie od 
dochodu. Pytanie takie: czy 
ta ustawa rozwiązuje pro-
blem?
Z całą pewnością nie, bo ma 
indywidualnych odbiorców, 
którzy zaufali nam i zachę-
ceni naszą polityką wymiany 

kopciuchów na czyste źródła 
ciepła, zainstalowali na przy-
kład kotły na pelet drzewny 
albo tacy, którzy nie skorzy-
stali, ale są ogrzewani ole-
jem opałowym, albo - i o ta-
kich osobach się chyba mówi 
najmniej, bo mówimy dużo 
o odbiorcach indywidual-
nych, o spółdzielniach miesz-
kaniowych, o mieszkaniach 
komunalnych związanych 
ciepłem systemowym, które-
go cena też przecież rośnie, 
a nie mówimy o wspólnotach 
mieszkaniowych takich ma-
łych. Są osiedla, które mają 
małą ciepłownię na różne 
źródła ciepła, albo właśnie 
budynki wielorodzinne z jed-
nym piecem na paliwo nie 
zawsze stałe. Oni nie będą 
odbiorcami indywidualnym 
w świetle rozwiązać przyję-
tych w piątek, ale na szczęście 
mamy zapowiedź pani mini-
ster Moskwy, zgodnie z którą 
czekamy na projekt ustawy 
dotyczący paliwa spalanego 
w domu.  Nie ma dziś paliwa, 
które by nie podrożało. Pelet 
drzewny chociaż na niego 
nie wprowadziliśmy embar-
ga, około 70 procent tego 
produktu w Polsce pochodzi 
z Ukrainy i ten produkt zdro-
żał o 70 procent.

A wiemy, co się dzieje na 
Ukrainie. Pani poseł, ja na-
wet nie wchodzę niekiedy 
już na notowania giełdowe 
różnych surowców, bo po co 
sobie na dzień dobry podno-
sić ciśnienie.
Akurat od czerwca ceny su-
rowców spadły. Nie wszyst-
kich do poziomu sprzed 
wojny, ale dużo z nich to są 
spadki znaczące.

No tak, ale jak sobie porów-
nam rok do roku np. ceny 
węgla na giełdach świa-
towych, to 400 dolarów 
praktycznie więcej za tonę 
w porównaniu rok do roku, 
więc to są informacje, któ-
re mimo wszystko nawet 
mimo drobnych spadków, 
działają na mnie bardzo 
depresyjnie, ale pani poseł, 
czy nie dało się w takim ra-
zie mimo wszystko uchwa-
lić tej ustawy z pełną osłoną 
dla wszystkich użytkowni-
ków, którzy używają róż-
nych surowców ogrzewając 
dom już teraz? Dlatego, że 
opozycja w Senacie taką 
poprawkę zgłaszała, która 
rozszerzała ten krąg gospo-
darstw domowych także 
o inne źródła ogrzewania. 
Myślę tutaj o gazie syste-
mowym, o oleju opałowym, 
o pelecie, a zostało to jed-
nak odrzucone przez Sejm 
większością rządzącą.
Ja myślę, że w Senacie odbyła 
się taka licytacja na dobro-
czynność, która ma się nijak 
do racjonalnej polityki. Jeżeli 
pan mnie pyta indywidula-
nie jako Jadwigę Emilewicz, 
to moja odpowiedź jest taka: 
ja sugerowałabym - tylko za-
wsze powtarzam -  jesteśmy 
w warunkach wojennych 

i te regulacje są przygotowy-
wane szybko. Czasu na taką 
pogłębioną analizę na pew-
no jest za mało, ale jeśli mnie 
pan pyta, ja sugerowałabym 
raczej rozwiązania osłonowe 
z parytetem dochodowym, 
żeby wspierać tych najbar-
dziej potrzebujących.

Ale pewnie dłużej by trwa-
ło wdrażanie czegoś takie, 
takie argumenty słyszałem.
Pewnie tak, chociaż takie 
rozwiązania zastosowaliśmy 
w grudniu ubiegłego roku 
przy dodatku paliwowym, 
osłonowym, energetycznym, 
więc ta ścieżka była prze-
ćwiczona, ale z uwzględnie-
niem większej liczby paliw 
od początku. Ja powiedziała-
bym tak: jest dodatek - bar-
dzo ważna informacja i za 
chwilę, myślę, że do końca 
sierpnia będziemy mieć 
uchwaloną ustawę wspie-
rającą poszczególne źródła, 
a powiem szczerze, że pro-
pozycje opozycji były o tyle 
nieracjonalne, że o ile ceny 
węgla - 200-300-procenowe 
podwyżki, o tyle pelet czy 
olej opałowy to już nie są ta-
kie wzrosty, więc taka sama 
kwota po równo dla wszyst-
kich byłaby z gruntu niespra-
wiedliwa.

Pani poseł, ja już słyszałem 
takie wstępne wyliczenia, 
które minister Anna Mo-
skwa próbowała już uści-
ślić. Odbiorcy peletu te 3 
tysiące złotych dostaliby, 
czyli tyle, ile ci, co ogrze-
wają węglem. Olej opałowy 
- 2 tysiące złotych, drewno 
- tysiąc złotych, a gaz LPG 
- 500 złotych. Czy to pani 
zdaniem ma racjonalnym 
odbiór w cenach, które są 
teraz na rynkach?
Ja wolę rozmawiać o tym, 
kiedy propozycja zostanie 
przedłożona. Wtedy jeszcze 
będzie czas na konsultacje.

W połowie września, wtedy 
Sejm miałby się tym zająć.
Tak, wtedy jest posiedzenie. 
Jest tyle czasu, choć to wa-
kacje, to myślę, że urzędnicy 
realnie tych wakacji w tym 
roku mieć nie będą. Jest pół-
tora miesiąca na przygoto-
wanie, czyli to jest czas na to. 
Mamy pewien wzór, nie trze-
ba zaczynać zupełnie od zera, 

bo jest ustawa o dodatku 
węglowym, natomiast jeżeli 
chodzi o analizę tego dodat-
ku, to mamy się czym posił-
kować, a wspomnę tylko, że 
jeżeli w tym trudnym czasie 
można się czymś cieszyć, to 
jeżeli polityka jest oparta na 
danych, to to jest ważne - od 
1 lipca mamy 7 milionów po-
zycji w Centralnej Ewiden-
cji Emisyjności Budynków. 
To jeszcze regulacja, którą 
ja przygotowywałam w mi-
nisterstwie gospodarki, re-
gulacja - przypomnijmy - za 
sprawą, której każdy, kto ma 
źródło ciepła w domu, miał 
obowiązek zarejestrować się 
właśnie w tym systemie.

I to jest właśnie warunek 
otrzymania dodatku węglo-
wego.
Oczywiście, na podstawie 
tego spisu wiemy, kto ma jakie 
źródło ciepła w Polsce i mo-
żemy oszacować koszty tej 
pomocy. To też bardzo ważna 
rzecz. Ja, co mogę powiedzieć, 
jak kryzys starać się wykorzy-
stać w jakikolwiek sposób po-
zytywnie na przyszłość i do 
tego namawiam panią mini-
ster Moskwę - by tym, którzy 
będą dostawać dodatki jed-
nocześnie umożliwić taki bon 
na audyt energetyczny. My 
mamy 5 i pół miliona domów 
jednorodzinnych w Polsce, 
60 procent opalanych wę-
glem. Z tej wartości ponad 30 
procent nie ma żadnego ocie-
plenia, ani dachu ani ścian. 
To są takie sery szwajcarskie 
stojące w Polsce. Gdybyśmy 
te domy ocieplili, tylko ściany 
bez dachu...

To już rachunki by spadły...
Rachunki indywidualne to 
jedno, ale zmniejszylibyśmy 
to całkowite zapotrzebo-
wanie na węgiel w sektorze 
grzewczym w sektorze indy-
widualnym o 50 procent. Tak 
więc to naprawdę się opłaca.

Ale tutaj pewnie bez zachę-
ty się nie obędzie, bo naj-
częściej jak ktoś ma takie 
dziury szwajcarskie, to go 
po prostu nie stać, by doko-
nać takiego uszczelnienia, 
termomodernizacji.
Dlatego mówię o bonie na au-
dyt. Miejmy nadzieję, że Kra-
jowy Plan Odbudowy mimo 
wszystko, mimo trudności 

jednak zostanie zatwierdzo-
ny, bo w KPO mamy ponad 
3 i pół miliarda przewidzia-
nych na termomodernizację. 
Audyt energetyczny najpierw, 
a później te środki, które 
moim zdaniem, tym najuboż-
szym powinny w stu procen-
tach sfinansować takie ocie-
plenie, bo to się nam opłaca.

Pani poseł, pani jest opty-
mistką, bo europoseł Zdzi-
sław Krasnodębski uważa, 
że jakkolwiek Polska nie 
spełniałaby tych kamieni 
milowych, które zostały 
nam teraz przedstawione, 
to znajdą się kolejne ka-
mienie. Jego zdaniem nie 
ma najmniejszych szans na 
KPO i powinniśmy już od 
tego odejść i przestać o tym 
myśleć jako o czymś, co jest 
po prostu nierealne.

Ja ciągle jednak mam nadzie-
ję. Panie przewodnicząca 
Ursula von der Leyen przy-
jeżdżając do Warszawy nie 
przyjechała do niej na wy-
cieczkę, tylko po to, by ogłosić 
zatwierdzenie KPO. Najwięk-
szy problem, jaki mieliśmy 
z Izbą Dyscyplinarną, projekt 
prezydencki był znany także 
przed zatwierdzeniem.

No tak, ale nowe warunki 
się pojawiły, jak pani wie, 
chodzi o to, by sędziowie 
mogli mieć możliwość kwe-
stionowania statusu innych 
sędziów. To padło z ust Ur-
suli von der Leyen. Tego nie 
było w umowach.
Nie było i to jest tak napraw-
dę warunek bardzo dziwny, 
który by spowodował po-
ważną destrukcję wymiaru 
sprawiedliwości. Ja nie siedzę 
przy tym stole, nie prowa-
dzę tych rozmów w Brukse-
li i też mówię obiektywnie 
z każdym miesiącem, kiedy 
te środki nie są zatwierdzo-
ne, kiedy do Polski nie płyną, 
to jest trudna sytuacja, bo nie 
muszę mówić jaki wpływ na 
kurs złotego, na taką stabili-
zację i przewidywalność ryn-
ku miałoby to zatwierdzenie 
i transfer pieniędzy.

Czyli pani mimo wszystko 
jest optymistką.
Tak, chciałabym w to wie-
rzyć, bo to jest naprawdę 
ważna decyzja nie tylko dla 
Polski, ale także dla Europy.

Pani poseł, chciałbym jesz-
cze wrócić do węgla. Tak 
się zastanawiam, czy mimo 
wszystko pan premier nie 
okazał się zbyt dużym opty-
mistą, bo po pierwsze liczył 
na to, że cała Europa soli-
darnie wprowadzi embargo 
na rosyjski węgiel. Jak wia-
domo myśmy się w tym tro-
chę pospieszyli. Po drugie, 
czy sekwencja zdarzeń była 
dobra? Ja się mogę tutaj po-
siłkować posłanką Joanną 
Muchą z Ruchu Polska 2050, 
która mówi, że najpierw 
było ograniczenie polskiego 
węgla, potem zastąpienie go 

węglem rosyjskim, potem 
wprowadzenie embarga na 
rosyjski węgiel, a teraz jest 
gaszenie pożaru.
Przypomnę, że w marcu, to 
chyba było 25 marca, kiedy 
głosowaliśmy tę ustawę, to 
posłowie, którzy najbardziej 
i najgoręcej zachęcali do tego, 
by embargo wprowadzić na-
tychmiast, to byli posłowie 
opozycji.

Jest słynny filmik z Donal-
dem Tuskiem.
Tak, stoi na tle wagonów. To 
nie była tylko ta konferencja 
prasowa, ale codziennie były 
zdjęcia wrzucane w różne 
miejsca, jak to jest, że my tu 
głosujemy, a węgiel cały czas 
jedzie wagonami. My ze spo-
kojem tłumaczyliśmy, że jest 
swobodny przepływ towa-
rów i to, że my podjęliśmy 
decyzję, że nie importujemy, 
to nie znaczy, że inny kraj eu-
ropejski, który takiej decyzji 
nie podjął, z tego korzysta, 
bo Polska nie ma prawa za-
bronić przejazdu i wtedy tak 
naprawdę te głosy opozycji 
były bardzo silne i bardzo 
jednoznaczne. Nie chcę jej 
winić, bo odpowiedzialność 
jest zawsze po stronie tego, 
który rządzi, nie po stronie 
opozycji, ale to jest ważny 
element, żebyśmy o nim nie 
zapomnieli, bo też opinia pu-
bliczna była jednoznacznie 
za tym, by nie finansować 
wojny wspierać Putina i ku-
pując od niego węgiel.

Aczkolwiek z kolei Konfede-
racja powiedziałaby, bo też 
takie opinie zebrałem sobie, 
że to też uderza w polskich 
konsumentów, naszych 
obywateli.
Tak, takie głosy też były, 
ale one były znacznie mniej 
słyszalne. Przypomnijmy, 
w warunkach marca jesteśmy 
miesiąc po wybuchu wojny na 
Ukrainie. Mamy obiektywnie 
dziś trudną sytuację, ale nie 
tylko Polska się z tym mierzy. 
Od trzech miesięcy niemiec-
ka prasa, niemieccy politycy 
mówią o tym, że trzeba bę-
dzie oszczędzać surowce, że 
zimą będą zorganizowane 
punkty centralne typu: szko-
ły, sale gimnastyczne, któ-
re będą jedyny lub jednymi 
z niewielu miejsc w miastach, 
gdzie w przypadku mrozu, 
będzie ciepło i gdzie będzie 
można się ogrzać. Jesteśmy 
dziś w takich warunkach 
w Europie. To jest gorzka lek-
cja tego, jak uzależnienie su-
rowcowe, jaki ma wpływ na 
bezpieczeństwo i widzimy, że 
ta polityka promowana przez 
lata, a jeszcze tak naprawdę 
w ubiegłym roku w dysku-
sjach USA - Niemcy na temat 
Nord Stream 2, zbankrutowa-
ła. To jest gorzka satysfakcja.

I to jest temat już na inną 
rozmowę tak, jak i kwestia 
pewnie tego, co z europej-
skim Zielonym Ładem, bo to 
wszystko jest zawieszone.

Łukasz Kaźmierczak

Dodatek węglowy także dla innych źródeł energii
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Andrzej Grzyb był gościem 
porannej rozmowy Radia Po-
znań. Parlamentarzysta mówił 
o problemach rolników zwią-
zanych z inflacją i afrykań-
skim pomorem świń.

Jego zdaniem, obecny kry-
zys nie sprawi jednak, że skle-
powe półki będą puste. „Jeste-
śmy bezpieczni” – zapewniał 
poseł Andrzej Grzyb.

Mamy nadwyżki w produk-
cji żywności, mimo że chcieli-
byśmy, aby ten potencjał, któ-
ry jest, bardziej się rozwijał, bo 
niektóre nadwyżki żywności 
nie znajdują swoich nabyw-
ców, mamy wtedy okresowe 
spadki cen, natomiast ekspor-
tujemy za niespełna 40 miliar-
dów euro na różne rynki świa-
towe - mówi Andrzej Grzyb.

Sprzedaż mięsa za granice 
utrudniają polskim rolnikom 
przepisy dotyczące ptasiej 
grypy i ASF. Kraje importujące 
wysyłają misje weterynaryj-
ne, które na miejscu oceniają 
zagrożenie chorobami zwie-
rząt hodowlanych. Hodowcy 
odczuwają te ograniczenia na 
własnych portfelach, podob-
nie jak rosnące ceny paliwa czy 
nawozów.

Rozwiązaniem mogącym 
pomóc polskim rolnikom jest, 
według Andrzeja Grzyba, uła-
twienie sprzedaży na lokal-
nym rynku. Statystycznie każ-
dy kilogram żywności przed 
trafieniem do klienta prze-
bywa dystans około 180 kilo-
metrów. Polityk PSL stwier-
dził, że skrócenie tras dostaw 
i otwarcie lokalnych rynków 
pozwoliłoby na obniżenie cen 
żywności.

Poniżej cała rozmowa:
Cezary Kościelniak: Wczoraj 
był 15 sierpnia, Święto Matki 
Boskiej Zielnej, dla rolników 
to czas podsumowań. Jaki był 
ten mijający sezon?
Andrzej Grzyb: Tak jak to 
bywa w tej dziedzinie życia 
gospodarczego, ma ona różne 
odsłony, wiążą się one z fak-
tem, że z jednej strony mie-
liśmy do czynienia z bardzo 
trudnym okresem związanym 
ze wzrostem cen, w szczegól-
ności w okresie wczesnowio-
sennym, wzrostem cen paliw, 
nawozów, a z drugiej strony 
mamy do czynienia z ciągłym 
problem w Wielkopolsce, któ-

ry jest związany z chorobą 
Afrykańskiego Pomoru Świń.

Słuchają nas pewnie nie 
tylko rolnicy, ale też miesz-
kańcy miast, proszę więc 
o wyjaśnienie – dlaczego ten 
afrykański pomór świń jest 
takim zagrożeniem?
To jest choroba, na którą nie 
ma lekarstwa. Jedynym lekar-
stwem jest profilaktyka, a gdy 
już choroba wystąpi, to nieste-
ty trzeba całe stada niestety 
zniszczyć i utylizować. Na tym 
polega cały problem, a potem 
przez długi okres czasu, przez 
kilka lat w takim gospodar-
stwie jest później kwarantan-
na. Nie można wrócić do ho-
dowli.

Taki rolnik nie jest w stanie 
dalej prowadzić produkcji?
Tak. Akurat przez ten okres 
czasu musi być stosowana 
kwarantanna. I również ten 
zapas pasz zgromadzony 
w bezpośrednim sąsiedztwie, 
150 metrów od miejsca gdzie 
żywi się zwierzęta, też nie na-
dają się dalej do użytkowania. 
Podobnie jest z tak zwanym 
pomorem ptactwa – grypą pta-
sią. Tylko tam jest okres ka-
rencji dużo krótszy.

Wróćmy do polityki. Kwe-
stia bezpieczeństwa żyw-
nościowego często pojawia 
się w medialnych komenta-
rzach. Czy Polska jest żywno-
ściowo bezpieczna?
Jesteśmy pod względem bez-
pieczeństwa żywnościowego 
bezpieczni. Dlaczego jesteśmy 
bezpieczni? Bo mamy nadwyż-
ki w produkcji żywności, mimo 
że chcielibyśmy, aby ten po-

tencjał, który jest, bardziej się 
rozwijał, bo niektóre nadwyżki 
żywności nie znajdują swoich 
nabywców, mamy wtedy okre-
sowe spadki cen, natomiast 
eksportujemy za niespełna 40 
miliardów euro na różne rynki 
światowe, niektóre oczywiście 
nie są dostępne ze względu na 
choroby kwarantannowe, ASF 
czy ptasią grypę, to choroby, 
które też wywołują określone 
skutki. Jak występują w da-
nym miejscu, to wtedy kraje 
importujące na przykład mię-
so, wstrzymują import, wysy-
łają misje weterynaryjne, aby 
sprawdzić, czy wszystko jest 
w porządku.

Wracając do bezpieczeństwa 
żywnościowego. Nie powin-
niśmy się obawiać, że jakichś 
produktów nam zabraknie? 
Że będziemy musieli robić 
reglamentację? To jest politi-
cal-fiction raczej?
W moim przekonaniu wiel-
kopolscy i polscy rolnicy są 
w stanie zabezpieczyć tę żyw-
ność w wystarczającej ilości 
i w dobrym asortymencie, 
choć też, tak jak powiedzia-
łem, są pewne obawy związa-
ne z kosztami, a więc koszty 
paliw, energii, nawozów, które 
się łączą, szczególnie nawo-
zów azotowych, które wiążą 
się z kosztami energii. I to jest 
czynnik, który może destabi-
lizować produkcję, dlatego, że 
rosnące koszty też wpływają 
na opłacalność, a nie zawsze 
tak jest, że ten finalny produkt 
jest sprzedawany w oczekiwa-
nej cenie.

O cenach chciałem z panem 
posłem porozmawiać. Ra-

port zatytułowany „Indeks 
cen w sklepach detalicznych” 
pokazał, że w lipcu nastąpił 
wzrost cen produktów o śred-
nio 18,6 procent, natomiast 
mówi się o bardzo mocnych 
podwyżkach cen żywności 
i nie tylko w Polsce. W „Der 
Spiegel” Niemieckie Stowa-
rzyszenie Rolników ostrze-
ga przed jeszcze wyższymi 
cenami w wyniku podwyżek 
cen energii w Niemczech 
właśnie. Ale także mówi się, 
że i u nas musimy się spo-
dziewać na jesień i pierwszy 
kwartał 2023 roku wyższych 
cen. Czy podziela pan poseł 
to stanowisko?
Jest możliwy taki wzrost. To 
będzie zależało od tej dyna-
miki, o której mówiliśmy, czyli 
cen energii i gazu, z tym zwią-
zane są też ceny nawozów i też 
cen paliw. Wszystko to będzie 
wpływało. Jak ta dynamika bę-
dzie się układać, tego nie wie-
my, widzimy pierwszy symp-
tomatyczny spadek cen ropy 
na rynkach światowych.

Ale gaz drożeje. Kontraktacja 
na Szelfie Norweskim w cza-
sie wysokiego popytu nie bę-
dzie tania.
Wiemy, że gaz zdrożał kilka-
krotnie w stosunku do cen 
jakie mieliśmy w czwartym 
kwartale czy trzecim kwartale 
roku ubiegłego. Tutaj nie ma 
co się spodziewać szczegól-
nej zmiany. Wojna przeciwko 
Ukrainie ma tutaj ogromny 
wpływ. Choć wszystko będzie 
zależało od rozwijania się tej 
sytuacji.

Czy jako opozycja, w tym 
PSL, macie państwo jakieś 
pomysły w jaki sposób ochro-
nić konsumenta i zapewnić 
z drugiej strony godziwą pła-
cę dla rolników?
Tutaj jest szereg instrumen-
tów, które mają być utrzyma-
ne do końca roku. Wydaje mi 
się, że utrzymanie zerowego 
VAT-u na żywność, czy bardzo 
niskiego VAT-u na żywność 
pochodzącą od rolników, by-
łoby elementem, który mógłby 
pomóc w skróceniu łańcucha 
między konsumentem a rolni-
kiem. Rozwój wszystkich ryn-
ków lokalnych.

A czy zauważyli państwo ja-

kąś różnicę w rozwiązaniu, 
które pozwala bezpośrednio 
nabyć produkt od rolnika? 
Mieszkańcom miast może się 
to podoba. Ale czy stanowiło 
to jakiś mechanizm dynami-
zujący sprzedaż i gospodarkę 
rolną?
Niewątpliwie rozwój lokal-
nych rynków jest bardzo waż-
ny z punktu widzenia zaopa-
trzenia. To widać zresztą. Ja 
bardzo lubię w dni targowe, 
kiedy handluje się nie ciucha-
mi, ale właśnie produktami 
pochodzącymi z pól i sadów, 
wybrać się na zakupy i widać, 
że to bardzo żywy segment. 
Tylko, że on nie załatwia tego, 
co jest najważniejsze, bo prze-
cież gro towarów sprzedaje się 
poprzez sieci i te sieci też mają 
tutaj ogromny wpływ na final-
ną cenę, bo producent może 
wyprodukować najlepszy to-
war, ale to co bardzo martwi 
rolników, to fakt, że przepako-
wuje się w Polsce, mimo ochro-
ny tego rynku przed takimi 
praktykami, przepakowuje 
się towar importowany spoza 
granic polski, i który później 
sprzedawany jest pod polską 
marką. Te praktyki są sygna-
lizowane przede wszystkim 
przez producentów warzyw, 
owoców, a to jest ogromny 
segment naszego rynku. Rów-
nież bardzo niezrozumiałe dla 
rolników jest też, dlaczego ła-
twiej sprowadzić niektóry ro-
dzaj mięsa do produkcji prze-
tworów spoza Polski, zamiast 
kupować tego co jest u nas na 
rynku.

Czy faktycznie sprowadzenie 
mięsa zza granicy jest tańsze 
niż wyprodukowanie i sprze-
daż tego samego w Polsce?
To jest bardzo interesujący 
proces. Niektóre produkty, 
na przykład mięso z krajów 
azjatyckich, jest dużo droższe 
niż na rynkach europejskich, 
często eksport takich asorty-
mentów mięsa, niejako jest tak 
opłacalny, że potem pozostałe 
można sprzedać dużo taniej 
na przykład na rynku europej-
skim. W szczególności mówię 
o dużych producentach jak 
Duńczycy i Holendrzy, którzy 
w ten sposób mogą pozosta-
łe asortymenty tego mięsa, 
nie mówię, że gorszego, ale ze 
względu na uzyskaną wyższą 

cenę innych asortymentów, 
można to umieścić na naszym 
rynku i w rozumieniu naszych 
rolników one potem psują 
cenę finalną, którą ci rolnicy 
uzyskują od naszych prze-
twórców. To jest zrozumiałe, 
że każdy ze względu na rela-
tywnie nie najwyższą opłacal-
ność w sektorze przetwórstwa 
mięsnego, to sygnalizują fe-
deracje tychże przetwórców, 
szukają też rozwiązań, które 
by pozwoliły na poprawienie 
rentowności. To wszystko jest 
bardzo skomplikowane, ale 
przede wszystkim wydaje mi 
się, że skrócenie łańcucha do-
staw jest niezmiernie ważne.

I macie jakieś pomysły legi-
slacyjne, w jaki sposób skró-
cić ten łańcuch dostaw?
Każdy kilogram żywności, 
średnio to zostało wyliczone, 
zanim trafi do konsumenta, 
przebywa drogę 180 kilome-
trów. To pokazuje, że tu jest 
ogromna rezerwa kosztów 
w skróceniu łańcucha dostaw 
i rozwoju rynków lokalnych.

Czy macie na to jakiś pomysł?
Mówiliśmy między innymi 
o tym pięcioprocentowym 
albo niskim VAT na lokalnych 
rynkach. Po drugie większe 
wspomaganie, jeżeli chodzi 
o zaopatrzenie rolników w na-
wozy…

Jeszcze jedno pytanie. Jest 
druga połowa sierpnia, czyli 
mamy dożynki, często barw-
ne festyny. Poleciłby pan 
mieszkańcom miast jakąś 
konkretną miejscowość?
W każdym subregionie znaj-
dziemy wiele miejscowości.

A pana ulubione miejsce?
Najbardziej lubię chodzić 
w swoim środowisku. Jestem 
współorganizatorem spotka-
nia w miejscowości, w której 
mieszkam, a więc Siedlikowie 
w powiecie ostrzeszowskim. 
Ale polecam też chociażby 
na Biskupinie w Gostyńskim, 
również ze względu na inne 
tradycje kulturowe, też Buko-
wiec Górny, to Gmina Wło-
szakowice koło Leszna, pole-
cam też w powiecie rawickim, 
w ogóle dożynki powiatowe są 
powszechnie przywracane po 
okresie epidemii.

polsce nie zabraknie żywności

aUtoryzowaNy dealer: 
Nowy tomyśl  ul. kolejowa 17 – tel. 61 442 40 85,
               tel.  kom 602 775 274
zbąszyń  ul. poznańska 42 – tel. 68 386 75 04

STIHL MS-170 
PILARKA łAńCUChOWA 749,-929

zapamiĘtaj ceNy koNkUreNcji - damy ci wiĘcej!

ul. zachodnia 10 
Nowy tomyśl
biuro@scrapssw.pl

SKUP SUROWCÓW WTÓRNYCH

tel. 536-859-982

a wsad/niewsad 950 zł /tona 
a blacha 800 zł/tona
a puszka 5,00 zł/kg 

SKUP ZłOMU

REKLAMY I OGŁOSZENIA: 
powiaty@wp.pl / tel.  608 321 611
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OGŁOSZENIE O PRZETARGU

Burmistrz Trzciela ogłasza w dniu 15września 2022 roku o godzinie 1000II przetarg ustny 
nieograniczony na sprzedaż nieruchomości niezabudowanej, stanowiącej własność Gminy 

Trzciel, położonej w Trzcielu, składającej się z działki nr 353/35 i 353/36 o powierzchni łącznej 
1,188 m2.

Cena wywoławcza 49040,10 zł.

Działka położona w obrębie zabudowy.

Osoby biorące udział w przetargu zobowiązane są wpłacić wadium w wysokości 4904,10 zł  
na konto Gminy Trzciel w Lubuskim Banku Spółdzielczym Międzyrzecz Oddział Trzciel,  
nr konta 23836700000060025560000009 w terminie do dnia 12września 2022 roku.  
Pozostała reszta ceny uzyskana w przetargu winna być uiszczona przez nabywcę  

do dnia zawarcia umowy notarialnej.

Przetarg odbędzie się w siedzibie Urzędu Miejskiego w Trzcielu.  
Zastrzega się  prawo odwołania przetargu bez podania przyczyn.

OGŁOSZENIE O PRZETARGU

Burmistrz Trzciela ogłasza w dniu 15września 2022 roku o godzinie 930II przetarg ustny 
nieograniczony na sprzedaż nieruchomości niezabudowanej, stanowiącej własność Gminy 

Trzciel, położonej w Trzcielu, składającej się zdziałki nr 353/37 i 353/38 o powierzchni łącznej 
1,307 m2.

Cena wywoławcza 53910,90 zł.

Działka położona w obrębie zabudowy.

Osoby biorące udział w przetargu zobowiązane są wpłacić wadium w wysokości 5391,00 zł  
na konto Gminy Trzciel w Lubuskim Banku Spółdzielczym Międzyrzecz Oddział Trzciel,  
nr konta 23 836700000060025560000009 w terminie do dnia 12września 2022 roku.  

Pozostała reszta ceny uzyskana w przetargu winna być uiszczona przez nabywcę  
do dnia zawarcia umowy notarialnej.

Przetarg odbędzie się w siedzibie Urzędu Miejskiego w Trzcielu.  
Zastrzega się  prawo odwołania przetargu bez podania przyczyn.

Informacja w sprawie rejestracji  
do szczepienia przeciw COVID-19.

Od 22 lipca 2022r. osoby, które mają skończone 60 lat mogą zaszczepić się drugą dawką 
przypominającą przeciwko COVID-19.  

Drugie szczepienie przypominające mogą też przyjąć osoby w wieku 12+ o obniżonej odporności.  
Ministerstwo Zdrowia zaleca szczepienie tym samym preparatem, którym było się 

zaszczepionym przy pierwszym szczepieniu przypominającym.

Na szczepienie można się umówić:  
-przez e-rejestrację dostępną na stronie głównej pacjent.gov.pl  

-poprzez aplikację moje IKP  
-poprzez bezpłatną infolinię Narodowego Programu Szczepień: 989 w godz. 7,00 – 18,00,  

-w wybranym punkcie szczepień.

Mieszkańcy Gminy Miedzichowo mogą się zapisać na szczepienie:  
-apteka „DOZ” Bolewice ul. Nowa 1, tel. 573 193 349 

-punkt szczepień Nowy Tomyśl ul. Sienkiewicza 3 /stara portiernia szpitala/  
Telefonicznie  502 626 957,  bądź osobiście w dniach:  

25.08.2022 w godzinach 10,00 – 12,00 
26.08.2022 w godzinach 12,00 – 16,00.

Myślę, że ci z Państwa, któ-
rzy pojawili się 17 lipca wie-
czorem w Parku Wilsona w 
Poznaniu i mieli okazję po-
słuchać koncertu, zgodzą się 
z tym co napisałem. W za-
lewie utworów „robionych” 
wyłącznie pod publiczkę, 
które dosłownie zalewają 
od długiego już czasu nasze 
media, to co proponuje Grze-
gorz Tomczak nastraja jed-
nak optymistycznie, bowiem 
okazuje się, że w muzyce 
rozrywkowej nadal jest prze-
strzeń dla wartościowych 
piosenek. Co wcale nie ozna-
cza, że w jakiś dziwny spo-
sób przewartościowanych. 
Ot, po prostu dobry warsztat 
i poszanowanie słuchacza. 
Bez sztucznej, wyrażonej w 
monotonnych bitach agresji 
i próby ciągłego podlizywa-
nia się publiczności. Okazuje 
się, że tworzenie piosenek 
miłych, wręcz wesołych, ale 
także i nie pozbawionych 
refleksji, nie jest w obecnym 
świecie niczym nadzwyczaj-
nym, a jedynie przykładem 
talentu i dobrego warsztatu.

Chciałbym być dobrze zro-
zumianym, nigdy nie krzy-
wiłem się na jakikolwiek 
rodzaj muzyki, ale jedynie 
na brak poszanowania róż-
nych gustów. Tak jak wszy-
scy, na szczęście, różnimy 
się między sobą tak i nasze 
muzyczne preferencje nie są 
jednolite. Stąd mamy prawo 
oczekiwać, że w przeróżnej 
maści przestrzeniach me-
dialnych, taką różnorodność 
będziemy mieli zapewnioną.

Grzegorz Tomczak, to 
nasz, poznański artysta, 
od wielu lat tworzący pio-

senki. Jego utwory śpiewali 
tacy artyści jak Maryla Ro-
dowicz, Zbigniew Wodecki, 
Andrzej Zaucha, czy grupa 
„Pod Budą”. Współpracował 
także z kolejnym, wybitnym 
poznańskim artystą, Zbi-
gniewem Górnym, a niektóre 
z jego piosenek swego czasu 
spopularyzowane również, 
jedyny w swoim rodzaju ka-
baret „Tey”.

Tym razem usłyszeliśmy 
interpretacje w wykonaniu 
przedstawicieli młodego po-
kolenia. Ale były to nie tylko 
popisy wokalne. Okazało się 
również, że tego typu utwo-
ry z niebanalnymi tekstami, 
można doskonale przygoto-
wać w warstwie teatralnej. 
Stąd było to w pełni arty-
styczne spotkanie. A o wielu 
piosenkach przed ich wyko-
naniem opowiadał, cały czas 
przebywając na scenie, ich 
autor.

Na koniec muzycznego 
spotkania kilka swoich utwo-
rów zaprezentował także sam 
twórca, Grzegorz Tomczak.

Aplauz publiczności po za-
kończeniu koncertu świad-
czył o tym, że taka muzyka 
oprócz swoich niezaprzeczal-
nych wartości potrafi także 
znakomicie łączyć pokolenia. 
Świadczyły o tym także pry-
watne rozmowy Grzegorza 
Tomczaka z widzami już po 
zakończeniu całego wyda-
rzenia.

Koncert w Parku Wilsona 
był kolejną propozycją Pol-
skiego Towarzystwa Arty-
stów, Autorów i Animatorów 
– PTAAAK, w ramach cyklu 
„Poznańskie Muzykalia”.

Teraz pozostaje nam tylko 
czekać na kolejne tego typu 

muzyczne spotkania w Parku 
Wilsona.    

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj.: Hieronim Dymalski

„grzegorz tomczak, 
artysta za mało znany”

sprzedam dwutygodnik  
”powiaty- gminy”

Od 28 lat wydawany jest na terenie powiatów i gmin.
Od Kargowej do Poznania oraz w Kościanie, Lesznie, Wolsztynie, Nowym 

Tomyślu, Grodzisku Wlkp. Pniewach i innych miejscowościach Zachodniej Wlkp. 

cena wywoławcza 50 tys. plN

PRZY MłYNIE
BISTRO
catering, 
imprezy plenerowe
ANNA CZESKA
buk, ul. dobieżyńska 21
tel. 61 814 05 22 
kom. 600 335 837



7POWIATY-GMINY
20 sierpnia 2022

W dniach 9-10 lipca Wójt 
Gminy Kamieniec Piotr Ha-
lasz przybył na zaproszenie 
do zaprzyjaźnionej gminy 
Dahmetal, która obchodziła 
jubileusz 20-lecia istnienia. 
W czasie uroczystości Wójt 
wręczył Pani Burmistrz An-
drea Müller okolicznościowy 
list gratulacyjny z życzenia-
mi dalszego rozwoju gminy, 
pomyślności dla mieszkań-
ców i partnerskiej dalszej 
współpracy pomiędzy samo-
rządami Kamieńca i Dahme-
tal.

Podczas tej uroczystości 
słowo podziękowania skie-
rowane były do Burmistrza 
Manfreda Haldfeldera, który 
od początku powstania tej 
gminy sprawował funkcję 
Burmistrza. 

Podziękowania były tez 
skierowane do żony Burmi-
strza Caroli, która będąc rad-
ną w Landzie Brandenburgia 
wspierała lokalną społecz-
ność.

wolsztyn / nowy tomyśl / kamieniec / wielichowo

Wojewoda wielkopolski Mi-
chał Zieliński podpisał dziś 
z zastępcą dyrektora SP ZOZ 
w Wolsztynie Joanną Har-
buzińską-Turekumowę na 
207 tys. zł dotacji na zakup 
systemu TOPSOR w ramach 
Funduszu Przeciwdziałania 
COVID-19. Tryb Obsługi Pa-
cjenta w Szpitalnym Oddzia-
le Ratunkowym (TOPSOR) 
to system, który ma na celu 
usprawnienie obsługi pacjen-
tów na SOR-ach oraz skróce-
nie kolejek oczekiwania na 
przyjęcie. 

- Wierzę, że to dofinan-
sowanie przyczyni się do 
usprawnienia funkcjonowa-
nia Oddziału Ratunkowego 
w szpitalu, który jak wiemy, 
jest kluczowym elemen-
tem działalności placówki, 
zwłaszcza w sytuacjach kry-
zysowych – mówi wojewoda 
wielkopolski Michał Zieliń-
ski.   

Od 2019 roku do szpita-
la trafiło ponad 7,8 mln zł 
na dofinansowanie zakupu 
m.in. cyfrowego aparatu RTG 
płucno-kostnego, monitora 

hemodynamicznego z modu-
łem małoinwazyjnym oksy-
metrycznym oraz oksyme-
trią mózgową i urządzenia do 
kompresji klatki piersiowej 
LUCAS.  

Dzięki dofinansowaniu 
w ramach I edycji Programu 
Inwestycji Strategicznych po-
wiat wolsztyński uzyskał bli-
sko 4 mln zł na przebudowę II 
piętra budynku B szpitala na 
potrzeby Oddziału Chorób 
Wewnętrznych i utworzenie 
sterylizatorni w celu walki 
z COVID-19. 

207 tys. zł dotacji na zakup 
systemu topsor

W sobotę 6 sierpnia odbył 
się Dzień Działkowca 2022 
na ROD „Zielony Zakątek”. 
O godzinie 15 rozpoczęły się 
przygotowane przez orga-
nizatorów atrakcje dla naj-
młodszych dmuchańce, ma-
lowanie twarzy oraz alpaki.

Po  godzinie 17 odbyła się  
oficjalna część Dnia Dział-
kowca 2022 podczas której 
zostały wręczone odznacze-
nia, odznaczenia wręczył 
prezes ROD „Zielony Zaką-
tek” Józef Kasprzak oraz pre-
zes „Złote Piaski” Waldemar 
Chalasz .Odznaczeni zostali 
oznaką ZA ZASŁUGI DLA 
ROD: Kazimierz Mierzyński, 
Tadeusz Zalewicz, Brązową 
odznaką ZASŁUŻONEGO 
DZIAŁKOWCA: Stanisława 
Duchewicz, Krystyna Fabian, 
Cezary Kowalczyk, Euge-
niusz Sekunda, Walerian Pi-
wecki. Po wręczeniu nagród 
odbył się koncert Pawła Liska 
oraz zabawa działkowa do 
późnych godzin nocnych.

Fot. Maciej Kasprzak / 
Wielkopolskamagazyn.pl

Dzień Działkowca w Nowym Tomyślu
Podczas corocznych Zlotów 
Czerwonych Samochodów w 
zasadzie zawsze pojawiają się 
prawdziwe perełki i niekiedy 
nie bywają to wozy bojowe, a 
w pewnym sensie podręczny 
sprzęt strażacki. Tak było i 
w tym roku. Wśród gromady 
wielkich czerwonych samo-
chodów uwagę zwiedzających 
przykuwało pewne niezbyt 
wielkie urządzenie. Już na 
pierwszy rzut oka było widać, 
że liczy sobie wiele lat, choć 
błyszczało tak, jakby opuściło 
przed chwilą fabrykę. 

Przyjrzyjmy mu się bliżej, a 
pomorze nam w tym Zbysław 
Dodat z OSP Wielichowo.

ZD – przed nami przenośna 
pompa z 1920 roku, która zo-
stała zakupiona w Poznaniu 
podczas trwania Targów Po-
znańskich przez księżną Lu-
bomirską. Jak na tamte czasy 
było to bardzo nowoczesne 
urządzenie. Jego wydajność 
to 500 litrów wody na minu-
tę. W tym czasie sikawki kon-
ne miały wydajność od 300 
do maksimum 400 litrów na 
minutę. Jednak do jej obsłu-
gi było potrzeba minimum 
sześć osób. Z kolei tą mecha-
niczną pompę i to bez więk-
szego wysiłku, obsługiwał 
zaledwie jeden człowiek. Do 
tego nawet po kilku chwilach 
w zasadzie każdy jest w sta-
nie nauczyć się jej mechaniki. 
Mamy manetkę gazu, korbę 
którą uruchamia się silnik,  
jest też proste sprzęgło cier-
niowe dzięki któremu włącza 
się część zasysającą wodę i to 
wszystko. Pompa ma da wyj-
ścia wodne.  

AB – spoglądam na tą mo-
topompę i widać, że zespół 
napędowy oparty jest na sil-
niku dwucylindrowym typu 
boxer.

ZD – tak, to silnik typu bo-
xer. Niestety nie znamy do-
kładnie parametrów dotyczą-
cych jego pojemności i mocy. 
Motopompa po raz ostatni 
została uruchomiona w roku 
2012, ale nadal jest sprawna. 
Jednak dzisiaj prezentuje-
my ją tylko jako eksponat. A 
warto dodać, że jest to jedyne 
tego typu urządzenie w Pol-
sce.

AB – czy mając taką tech-
niczną perełkę, myśleliście 
Państwo o otwarciu jakiegoś 
małego muzeum pożarnic-
twa w Wielichowie?

ZD – raczej nie. Bardzo bo-
gate Muzeum Pożarnictwa 
jest oddalone zaledwie o 6 
kilometrów od naszej miej-
scowości, w Rakoniewicach. 
Z kolei ze względu na to, że 
pompa po remoncie zosta-
ła właśnie nam przekazana, 
znajduje się nadal w Wieli-
chowie. Dzisiaj przywieźli-

śmy ją do Poznania na V Zlot 
Czerwonych Samochodów, 
żeby pokazać jakie z jednej 
strony proste, a jednocze-
śnie niezwykle funkcjonalne 
urządzenia pożarnicze były 
produkowane już w latach 20 
– tych XX wieku.

AB - zatem życzę, by ko-
lejne tak wspaniałe zabytki 
techniki trafiły do OSP Wieli-
chowo. Dziękuję za rozmowę.

ZD – dziękuje również i po-
zdrawiam.  

Podobne rozmowy można 
prowadzić jedynie na takich 
imprezach jak ta w Pozna-
niu. Rozmowy z pasjonatami, 
którzy swoja wiedzą zawsze i 
z dużą radością dzielą się ze 
zwiedzającymi. Zatem rów-
nie fascynujących spotkań 
życzę Państwu już za rok, na 
VI  Zlocie Czerwonych Samo-
chodów.

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj.: Hieronim Dymalski

motopompa księżnej

20 lecie istnienia partnerskiej gminy 
Dahmetal
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P. H. ANDRZEJ CIORGA
OSPRZĘT ELEKTRYCZNY, ARMATURA SANITARNA

PŁYTKI, KLEJE, FARBY, SILIKONY, GWOŹDZIE, ŚRUBY

WIELICHOWO, ul. Ogrodowa 11, tel. 61/44 40 145
RAKONIEWICE, ul. Garbary, tel. 61/44 41 062
RAKONIEWICE, ul. Kościelna, tel. 61/44 41 007
NOWY TOMYŚL ul. Długa, tel. 61/44 21 068, 61/44 41 210
KAMIENIEC, ul. Główna 23, tel. 61/44 24 841
CZYNNE OD 7.00 DO 18.00   SOBOTY 7.00 - 15.00

EDMUND BOSY

OKRĘGOWA STACJA KONTROLI POJAZDÓW
Dębsko, ul. Rakoniewica 14, 64-050 Wielichowo

Mechanika A Blacharstwo A Lakiernictwo A Pomoc drogowa, A Naprawy bezgotówkowe PZU  A Sklep Auto-części

tel. 61 444 22 17   tel. 61 444 23 15 tel. kom. 604 815 752

PRZEGLĄDY REJESTRACYJNE SAMOCHODÓW ZASILANYCH GAZEM
samocHody osobowe „b” i dostawcze (do 3,5 t.)

samocHody ciĘŻarowe „c” (do 16 t.)
samocHody ciĘŻarowe „c” (pow. 16 t.)

aUtobUsy „d”
ciĄgNiki „t”

przyczepy i Naczepy „e” 

Parlament Europejski 
w 2014 roku podjął stanowi-
sko wprowadzenia w życie 
założeń środowiskowych 
zwanych Zielonym Ładem, 
który zakłada odchodzenie 
od paliw energetycznych 
kopalnianych i docelowo 
ustanowienie uzyskiwa-
nia energii z wiatru i słoń-
ca. Przewodniczącym Rady 
Europejskiej był Donald 
Tusk.W ślad za tym nastąpi-
ły ograniczenia wydobycia 
węgla. Pod tym pakietem 
podpisała się ówczesna pre-
mier Ewa Kopacz (PO). Nale-
ży także przypomnieć, że 26 
września 2013 roku Sejm RP 
uchwalił tzw. mały trójpak 
energetyczny, który wpro-
wadził obowiązek publicznej 
sprzedaży gazu ziemnego. 
Wicepremier Janusz Piecho-
ciński (PSL) wprowadził obo-
wiązek rozliczeń gazu w jed-
nostkach energii niezależnie 
od jego właściwości chemicz-
nej. Decyzje były podejmo-
wane przez koalicję PO - PSL. 
Pochodną uwarunkowań, 
o których mowa powyżej jest 
wzrost cen gazu na Towaro-
wej Giełdzie Energii, która 
w 2021 roku była około 700% 
wyższa niż w grudniu 2020 
roku. Największy sprzedawca 
gazu w Polsce PGNiG kupuje 
paliwo gazowe na Towaro-
wej Giełdzie Energetycznej, 

a następnie sprzedaje je swo-
im klientom. Na to nałożyła 
się wojna na Ukrainie oraz 
szantaż energetyczny Rosji 
poprzez podnoszenie cen 
i przykręcania kurków gazu 
dostarczanego do państw eu-
ropejskich.

ograniczenia wynikają  
z przepisów unijnych
Zgodnie z dyrektywą gazo-

wą oraz Traktatem o Funkcjo-
nowaniu Unii Europejskiej, 
państwo nie może objąć tary-
fami gazowymi podmiotów 

prowadzących działalność 
gospodarczą, gdyż byłoby to 
działanie uznane za niedo-
zwoloną pomoc publiczną. 
Takim podmiotem gospo-
darczym jest PEC w Nowym 
Tomyślu. W celu ochrony 
indywidualnych odbiorców 
przyjęta ustawa w styczniu 
obecnego roku przewiduje 
zamrożenie cen paliw gazo-
wych do końca 2023 roku. 
Niestety tych przepisów nie 
można zastosować wobec 
przedsiębiorców a takimi są 
przedsiębiorstwa energe-

tyczne i ciepłownicze. 

działania pgNig i rządowe 
obniżenie Vat na gaz
Niemniej jednak w celu ła-

godzenia skutków podwyżek 
cen gazu dla przedsiębior-
ców spółka PGNiG obniżyła 
o 25% ceny gazu dla odbior-
ców biznesowych/przedsię-
biorstw. W lutym wprowa-
dziła kolejną obniżkę cen 
o 10%. Skutkiem czego od 31 
marca przedsiębiorcy płacą 
o 35% mniej za gaz. Ponadto 
w grudniu 2021 roku Sejm RP 

uchwalił szereg zmian aktów 
normatywnych przygoto-
wanych przez rząd, wpro-
wadzających rozwiązania 
tzw. Tarczy Antyinflacyjnej 
obniżając podatek VAT na 
gaz ziemny do poziomu 0%. 
Kolejnym mechanizmem ła-
godzącym skutki podwyżek 
cen gazu są dodatki osłono-
we uzależnione od dochodu 
i liczby osób w gospodar-
stwie domowym w kwocie 
od 400,0 zł do 1437,5 zł  rocz-
nie. 

kolejne rozwiązania  
łagodzące wzrosty cen
Niezależnie od powyższe-

go w Ministerstwie Klimatu 
i Środowiska analizowane są 
dalej idące rozwiązania, ma-
jące na celu łagodzenie skut-
ków wzrastających kosztów 
zakupu ciepła dla obywate-
li. Pierwszą wprowadzoną 
ochroną była ustalona stała 
taryfa dla odbiorców gazu in-
dywidualnych gospodarstw 
domowych. Drugim znaczą-
cym wsparciem będzie dla 
gospodarstw domowych do-
datek węglowy w wysokości 
3000 zł. Trzecim wsparciem 
obecnie analizowanym bę-
dzie wsparcie gospodarstw 
domowych opalanych in-
nymi źródłami ciepła. Dla 
wytwórców ciepła średnia 
cena dla odbiorców zostanie 

ograniczona do określonego 
w ustawie poziomu. Różnica 
pomiędzy rzeczywistą ceną 
ciepła zatwierdzoną przez 
Urząd Regulacji Energetyki 
a ceną wskazaną w ustawie 
zostanie z budżetu pań-
stwa zrekompensowana. 
Skutkiem czego nastąpi 
wyhamowanie wzrostu cen 
dostarczanego ciepła opłaca-
nego przez indywidualne go-
spodarstwo domowe, czego 
skutkiem może być również 
obniżenie już naliczanych 
opłat. Ustawa będzie proce-
dowania na posiedzeniu Sej-
mu we wrześniu i powinna 
w październiku być podpisa-
na przez Prezydenta. Odbior-
cy ciepła i przedsiębiorstwa 
dystrybucyjne prowadzące 
sprzedaż ciepła zostaną zo-
bowiązani do złożenia od-
powiednich oświadczeń pod 
rygorem odpowiedzialności 
karnej. Oświadczenia mają 
potwierdzić, że wolumen 
ciepła objęty taryfą z dopłatą 
i limitem cenowym jest prze-
znaczony wyłącznie na cele 
mieszkaniowe i użyteczności 
publicznej. Mieszkańcy np. 
Spółdzielni Mieszkaniowej 
w Nowym Tomyślu ogrze-
wanych przez PEC będę pła-
cić mniej po wejściu w życie 
ustawy.       

Krzysztof Czarnecki, 
Poseł na Sejm RP

Ograniczenie wzrostu cen energii i pomoc dla odbiorców
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W dniu 1 sierpnia o godzinie 
17.00 w naszym mieście, po-
dobnie jak w wielu miejscach 
w Polsce włączone zostały 
syreny alarmowe. W ten spo-
sób, Polacy upamiętnili ofiary 

Powstania Warszawskiego. 
Delegacja w osobach Zastępcy 
Burmistrza Grodziska Wiel-
kopolskiego Marcina Brudło 
oraz Sekretarza Gminy Artura 
Kalinowskiego złożyła wią-

zankę kwiatów przed Pomni-
kiem Wdzięczności. Powsta-
nie Warszawskie wybuchło 1 
sierpnia 1944 roku. Planowa-
ne na kilka dni, upadło po 63 
dniach walki. Zakłada się, że 

zginąć mogło łącznie nawet 
200 tysięcy osób. W przewa-
żającej liczbie, były to ofiary 
cywilne. Po kapitulacji, War-
szawa została doszczętnie 
zniszczona przez Niemców.

78. rocznica wybuchu Powstania 
Warszawskiego Trwa budowa hali sportowej 

w Szkole Podstawowej Nr 4 
w Grodzisku Wielkopolskim. 
Jeżeli wszystko pójdzie zgod-
nie z planem, a pogoda będzie 
sprzyjać jak dotychczas prace 
zostaną ukończone w listo-
padzie 2022 roku.

Przedmiotem zadania 
jest budowa hali sportowej 
o wymiarach 40×20 m na po-
trzeby uczniów szkoły oraz 
o charakterze ogólnodostęp-
nym. Zaprojektowano odręb-
ne zespoły szatni chłopców 
i dziewcząt powiązane z nie-
zależnymi węzłami sanitar-
nymi, pomieszczenia sani-
tarne dla osób poruszających 

się na wózkach inwalidzkich, 
pokój nauczycielski z węzłem 
sanitarnym oraz magazyn 
sprzętu sportowego. Na pię-
trze zlokalizowano widownię 
dla 140 osób.

Przypomnijmy, że na re-
alizację inwestycji Gmi-
na Grodzisk Wielkopolski 
uzyskała dofinansowanie 
z Rządowego Funduszu Pol-
ski Ład: Program Inwestycji 
Strategicznych w wysokości 
4.950.000,00 zł. Wartość za-
dania to 7.330.346,92 zł brut-
to. Wykonawcą zadania jest 
Firma Handlowo-Usługowa 
Małgorzaty Odważnej z Ka-
mieńca.

Budowa hali sportowej 
w Szkole Podstawowej Nr 4

Gmina Grodzisk Wielkopol-
ski pozyskała dotację od Wo-
jewody Wielkopolskiego na 
remont grobu wojennego gro-
dziskich kosynierów z 1848 
roku znajdującego się przy ko-
ściele św. Ducha w Grodzisku 
Wielkopolskim oraz grobu 

Powstańców Wielkopolskich 
mieszczącego się na cmenta-
rzu parafialnym w Ptaszko-
wie. Prace remontowe zostały 
właśnie zakończone. Zdjęcia 
porównawcze w załączeniu. 
Wartość dotacji – 40 890,00 
zł brutto.

Rower staje się dzisiaj bardzo 
popularnym środkiem trans-
portu, szczególnie w mia-
stach. I bardzo dobrze! Jest 
zdrowy dla rowerzysty i śro-
dowiska, tani w utrzymaniu, 
zajmuje mało przestrzeni.

Zwykły, codzienny dojazd 
i powrót z pracy, może nam 
dostarczyć darmową godzinę 

ćwiczeń. Wychodząc naprze-
ciw oczekiwaniom rowerzy-
stów, w centrum Grodziska 
Wielkopolskiego zamonto-
wano 20 nowych stojaków 
dla rowerów. Do montażu 
wykorzystano elementy ist-
niejącej architektury.

Oczywiście nie każdy ma 
możliwość, aby z dnia na 

dzień całkowicie zrezygno-
wać z przemieszczania się 
samochodem, jednak mając 
na uwadze zanieczyszczenie 
powietrza jakie powodują 
spaliny z pojazdów, utrud-
nienia w ruchu w godzinach 
szczytu zachęcamy do poru-
szania się po mieście rowe-
rami.

Odnowione groby wojenne

Nowe miejsca parkingowe dla rowerów
Trwają prace polegające na 
rozbudowie ulicy Winnej od 
istniejącej nakładki do przed-
szkola „BOBO Wiercipięta” 
w Grodzisku Wielkopolskim.

Roboty polegają na roz-
budowie nawierzchni wraz 
z odwodnieniem. Nawierzch-
nia o długości ok. 193 mb 
i szerokości 6,0 m, będzie 
pobudowana z kostki beto-
nowej. Dodatkowo powstaje 
chodnik, zjazdy i kanalizacja 
deszczowa wraz ze studnia-
mi rewizyjnymi i studzienka-

mi ściekowymi.
Inwestycja przyczyni się do 

poprawy komunikacji w tej 
dynamicznie rozwijającej się 
części miasta, a zwłaszcza 
poprawi komfort dojazdu 
do budynków mieszkalnych 
i przedszkola. Wykonawcą 
zadania jest Zakład Drogowo 
– Budowlany NOJAN Jan No-
wak z Grodziska Wielkopol-
skiego. Wartość robót wynosi 
840 939,33 zł. 

Planuje się zakończenie 
prac do 31 sierpnia 2022 roku.

Rozbudowa ulicy Winnej 
na ukończeniu

Trwają prace remontowe 
kontenerów szatniowych w 
kompleksach Orlik 2012 przy 
SP Nr 1 i  SP Nr 2. Szatnie wy-
magają szeregu prac remon-
towych ze względu na stałe i 
intensywne użytkowanie.

Dzięki możliwości pozy-
skania dofinansowania szat-
nie będą mogły służyć kolej-
ne lata młodym sportowcom, 
którzy codziennie korzystają 

z kompleksu boisk.
Zadanie zostało dofinan-

sowane z programu Samo-
rządu Województwa Wiel-
kopolskiego. pn. „Szatnia 
na Medal”. Dofinansowanie 
 – 60 520,00 zł brutto.

Wartość zadania około  
120 000,00 zł brutto

Wykonawcą zdania jest 
KAN – BUD Sp. z o.o. z Kąko-
lewa

szatnie na medal
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Coroczne świętowanie po 
zbiorze ostatnich kłosów 
z pól, rolnicy gminy Grano-
wo rozpoczęli dziękczynną  
mszą świętą  w kościele pa-
rafialnym p.w Św. Marcina 
w Granowie.

W niedzielne popołudnie 
mieszkańcy gminy Granowo 
uczestniczyli w festynie zor-
ganizowanym przez władze 
samorządowe gminy i Gmin-
ny Ośrodek Kultury. Tego 
dnia na boisku sportowym 
czekało na nich wiele atrak-
cji. Od godziny 15.00, aż do 
późnego popołudnia można 
było skorzystać z darmowych 

dmuchańców i innych obiek-
tów sportowych. 

W czasie trwania festynu 
dzieci jak i dorośli uczestni-
czyli w zabawach i anima-
cjach przygotowanych przez 
animatorkę panią Krysty-
nę Dyba, która przyjechała 
z grupą zaprzyjaźnionych 
seniorów z Poznania i Czer-
wonaka.

Jako pierwszy na scenie 
zaprezentował się zespół 
wokalny GOK Granowo pro-
wadzony przez pana Leszka 
Górkę. Następnie w świat 
humoru i magi wprowadził 
wszystkich występ iluzjoni-

sty Mariusza Czajki. Kolejną 
atrakcją był koncert zespołu 
Noemi prezentując na scenie 
przeboje z repertuaru pol-
skich i zagranicznych wyko-
nawców. Ostatnim punktem 
festynu była dyskoteka „ pod 
chmurką” prowadzona przez 
DJ Lisu z Grodziska Wlkp.

Podczas trwania festynu 
zbierane były również datki 
na chore serduszko Lilki. 

Festyn możemy uznać za 
udany, gdyż dopisała nam 
pogoda i duża frekwencja 
mieszkańców Granowa i oko-
lic.

Patrycja Czaja

Relacja z festynu 
dożynkowego w Granowie 

- 14.08.2022
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PIEKARNIA 
CUKIERNIA
eUgeNiUsza kocika

w rakoniewicach 
plac powst. wlkp.

gmina rakoniewice

zakład  szewski „jar- but”
świadczy usługi: a rozciąganie obuwia a wszywanie zamków a  zelowanie a wymiana fleków

ul. Sienkiewicza 15 ( przy targowisku) w Grodzisku Wlkp

   tel. 535 840 919

PRODUKCJA OKIEN 
I DRZWI Z PCV

rolety zewNĘtrzNe, szyby 
zespoloNe, szklarstwo

RATY!
ceNy koNkUreNcyjNe

P.H.U. „kUba”  Ewa Paschke
wolsztyn, ul. poznańska 6

tel. 68 384 27 75 
przyjmę uczniów

jaromierz 38, 64-225 kopanica
tel 68 384 06 45 – tel. kom. 604 222 116, 694 560 009

www.brudlo.com.pl
Zapraszamy na naszego Facebooka oraz Instagram

Polecamy: 
a pelargonie, begonie, niecierpki, surfinie, rośliny ozdobne  

z liści oraz wiele, wiele innych roślin na balkony i tarasy
 a wiszące donice z kwiatami  a byliny i trawy  a rozsadę 

ziół i warzyw a bardzo duży wybór donic, doniczek 
i skrzynek balkonowych

a fachową obsługę i doradztwo
a obsadzanie mis, skrzynek i donic

Godziny otwarcia: pon-pt 7:00-18:00 
sb 7:00-15:00 / niedziele i święta nieczynne 

Szanowni Państwo! „Ballady 
i romanse” Adama Mickiewi-
cza będą lekturą w tegorocz-
nej odsłonie Narodowego 
Czytania. Miło nam poinfor-
mować, że do Gminnej Biblio-
teki Publicznej w Rakoniewi-
cach dotarła okolicznościowa 
pieczęć z Kancelarii Prezy-
denta RP, która posłuży do 
składania pamiątkowego 
stempla na przyniesionych 
przez uczestników wydarze-
nia egzemplarzach „Ballad 
i romansów”. Już dziś ser-
decznie zapraszamy miesz-
kańców do udziału w tym 
wydarzeniu kulturalnym, 
3 września (sobota) o godz. 
15:00 – Ogród za Biblioteką. 
Więcej szczegółów wkrótce!

Narodowe czytanie 2022

AUTO KOMIS 
Orwat Rafa³   Serdecznie zaprasza

Karpicko, ul. Wczasowa 71/A (wylot na Nowy Tomyśl) 
tel. 600 87 29 15, 68/ 346 81 81

Czynne: Pn. Pt 10.00 18.00, Sob. Niedz. 10.00 14.00
     SKUP AUT ZA GOTÓWKĘ             www.auto-orwat.gratka.pl
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Komisja przyjęła Nowy eu-
ropejski plan na rzecz inno-
wacji, który pozwoli Europie 
stanąć na czele nowej fali 
start-upów i innowacji w naj-
bardziej zaawansowanych 
technologiach. Plan ten uła-
twi rozwijanie i wprowadza-
nie na rynek nowych tech-
nologii, które pomogą nam 
sprostać najpilniejszym wy-
zwaniom społecznym. Ma on 
pozwolić Europie odgrywać 
na arenie światowej wiodącą 
rolę w dziedzinie innowa-
cji. Chcemy by to właśnie w 
Europie największe talenty 
współpracowały z najlepszy-
mi przedsiębiorstwami i by to 
właśnie tu kwitły innowacje w 
najbardziej zaawansowanych 
technologiach, owocując na 
całym kontynencie przełomo-
wymi innowacyjnymi rozwią-
zaniami, które będą inspiro-
wać resztę świata.

Przodując w dziedzinie in-
nowacji, w szczególności w 
ramach nowej fali innowacji w 
najbardziej zaawansowanych 
technologiach (innowacje 
typu „deep tech”), wymaga-
jących przełomowych badań 
i rozwoju oraz dużych inwe-
stycji kapitałowych, Europa 
umocni swoją wiodącą rolę w 
kształtowaniu transformacji 
ekologicznej i cyfrowej. In-
nowacje w zaawansowanych 
technologiach wzmocnią wio-
dącą pozycję Europy w dzie-
dzinie technologii i dostarczą 
innowacyjne rozwiązania, 
które pozwolą nam sprostać 
pilnym wyzwaniom społecz-
nym, takim jak zmiana klima-
tu i zagrożenia cyberbezpie-
czeństwa. Innowacje te będą 
zapewne stymulować rozwój i 
przynosić korzyści we wszyst-
kich sektorach, od energii 
ze źródeł odnawialnych po 
technologie w rolnictwie, od 
budownictwa po mobilność i 
zdrowie, co przyczyni się do 
rozwiązania problemu bez-
pieczeństwa żywnościowego, 
zmniejszenia zależności ener-

getycznej, poprawy zdrowia 
Europejczyków i zwiększenia 
konkurencyjności naszych 
gospodarek. Poważne konse-
kwencje wywołanej przez Ro-
sję wojny sprawiły, że kwestie 
te stały się jeszcze pilniejsze i 
doprowadziły do strategicz-
nych zmian w polityce ma-
jących na celu zapewnienie 
dobrobytu i bezpieczeństwa 
UE. (...)

W oparciu o ducha przed-
siębiorczości Europejczyków, 
naszą doskonałość naukową, 
siłę jednolitego rynku i spo-
łeczeństwa demokratyczne, 
Nowy plan na rzecz innowacji 
w szczególności:
a poprawi dostęp europej-

skich start-upów i przedsię-
biorstw scale-up do finanso-
wania, na przykład poprzez 
mobilizację niewykorzysta-
nych źródeł kapitału prywat-
nego i uproszczenie zasad no-
towania na giełdzie;
a poprawi warunki, by 

umożliwić innowatorom eks-
perymentowanie z nowymi 
pomysłami w piaskownicach 
regulacyjnych;
a przyczyni się do stwo-

rzenia „regionalnych dolin 
innowacji”, które wzmocnią i 
lepiej połączą podmioty dzia-
łające w dziedzinie innowacji 
w Europie, w tym w regionach 
słabiej rozwiniętych;
a pomoże przyciągnąć i za-

trzymać talenty w Europie, na 
przykład poprzez wyszkole-
nie 1 mln talentów w dziedzi-
nie najbardziej zaawansowa-
nych technologii, zwiększenie 
wsparcia dla innowatorek 
oraz propagowanie innowacji 
w oparciu o opcje na akcje dla 
pracowników start-upów;
a poprawi ramy polityki 

poprzez jaśniejszą termino-
logię oraz lepsze wskaźniki 
i zbiory danych, a także po-
przez wsparcie polityczne dla 
państw członkowskich.

W nowym europejskim pla-
nie na rzecz innowacji okre-
ślono 25 specjalnych działań 

w ramach pięciu inicjatyw 
przewodnich:

Finansowanie przedsię-
biorstw scale-up zachęci in-
westorów instytucjonalnych 
i innych inwestorów prywat-
nych w Europie do inwesto-
wania w europejskie start-upy 
w dziedzinie najbardziej za-
awansowanych technologii i 
czerpania korzyści z ich wzro-
stu.

Stymulowanie innowacji 
poprzez przestrzenie do-
świadczalne i zamówienia 
publiczne ułatwi innowacje 
dzięki lepszym warunkom 
ramowym, w tym ekspery-
mentalnym podejściom do 
regulacji (np. piaskownice re-
gulacyjne, poligony doświad-
czalne, żywe laboratoria i 
zamówienia publiczne na in-
nowacje).

Przyspieszenie i wzmocnie-
nie innowacji w europejskich 
ekosystemach innowacji w 
całej UE wesprze tworzenie 
regionalnych dolin innowa-
cji oraz pomoże państwom 
członkowskim i regionom 
przeznaczyć co najmniej 10 
mld EUR na konkretne mię-
dzyregionalne projekty in-
nowacyjne, w tym w zakresie 
innowacji w najbardziej za-
awansowanych technologiach 
na potrzeby kluczowych prio-
rytetów UE. Wesprze rów-
nież państwa członkowskie 
w promowaniu innowacji we 
wszystkich regionach poprzez 
zintegrowane wykorzystanie 
instrumentów polityki spój-
ności i programu „Horyzont 
Europa”.

Wspieranie, przyciąganie 
i zatrzymywanie talentów 
w dziedzinie najbardziej za-

awansowanych technologii 
zapewni rozwój i przepływ 
podstawowych talentów w 
tej dziedzinie w UE oraz do 
UE poprzez szereg inicjatyw, 
w tym program innowacji 
dla start-upów i przedsię-
biorstw scale-up, unijną 
pulę talentów mającą na celu 
wsparcie start-upów i inno-
wacyjnych przedsiębiorstw w 
znajdowaniu talentów spoza 
UE, program przedsiębiorczo-
ści i przywództwa kobiet oraz 
pionierską pracę nad opcja-
mi na akcje dla pracowników 
przedsiębiorstw typu start-up.

Udoskonalenie narzędzi 
kształtowania polityki będzie 
miało kluczowe znaczenie dla 
opracowywania i wykorzysty-
wania solidnych i porówny-
walnych zbiorów danych oraz 
wspólnych definicji (start-up, 

scale-up), które mogą sta-
nowić podstawę polityki na 
wszystkich szczeblach w całej 
UE, oraz dla zapewnienia lep-
szej koordynacji polityki na 
szczeblu europejskim za po-
średnictwem forum Europej-
skiej Rady ds. Innowacji.

Nowy europejski plan na 
rzecz innowacji opiera się na 
istotnych pracach, które już 
wykonano w celu wspiera-
nia innowacji w UE, i ma na 
celu przyspieszenie rozwoju i 
zwiększenie skali innowacji w 
całej Unii za pomocą spójnego 
zestawu działań.

kontekst
Polityka w zakresie innowa-

cji jest bardzo ważnym obsza-
rem polityki i wiążą się z nią 
znaczące unijne inicjatywy i 
inwestycje.

Uzupełnieniem tych dzia-

łań są prace nad europejską 
przestrzenią badawczą (EPB), 
zmierzające do stworzenia eu-
ropejskiego jednolitego rynku 
badań naukowych i innowa-
cji. Środki przedstawione w 
nowym komunikacie Komisji, 
pogrupowane w pięć sztan-
darowych obszarów, pozwolą 
wykorzystać mocne strony UE 
– jednolity rynek, silną bazę 
przemysłową, talenty, stabil-
ne instytucje i społeczeństwa 
demokratyczne – aby stymu-
lować w Europie innowacje w 
najbardziej zaawansowanych 
technologiach (innowacje 
typu „deep tech”), a także by 
wykorzystać możliwości ofe-
rowane przez transformację 
ekologiczną i cyfrową oraz 
potrzebę przyszłej strategicz-
nej autonomii.

Innowacje w zaawanso-
wanych technologiach są 
zakorzenione w najnowocze-
śniejszej zdobyczach nauki, 
technologii i inżynierii, często 
łączą w sobie postępy w sfe-
rach fizycznej, biologicznej 
i cyfrowej oraz mają poten-
cjał dostarczania rozwiązań 
transformacyjnych w obliczu 
globalnych wyzwań. Innowa-
cje w zaawansowanych tech-
nologiach, których źródłem 
jest rosnąca grupa innowacyj-
nych start-upów w UE, mogą 
stymulować innowacje w całej 
gospodarce.

Z biegiem lat zestaw narzę-
dzi unijnej polityki w zakre-
sie innowacji się rozszerzył, a 
wraz z jego zmianami zmienił 
się również krajobraz instytu-
cjonalny. Dzięki filarowi „In-
nowacyjna Europa” program 
„Horyzont Europa” stał się 
źródłem zarówno istniejących, 
jak i nowych narzędzi wspie-
rających start-upów i przed-
siębiorstw scale-up oraz małe 
i średnie przedsiębiorstwa 
(MŚP). Ustanowiona w 2021 r. 
Europejska Rada ds. Innowacji 
(EIC), której budżet wynosi 10 
mld EUR, ma na celu wspiera-
nie innowacji przez cały cykl 

innowacji, od etapu począt-
kowych badań po weryfikację 
poprawności projektu, trans-
fer technologii oraz finan-
sowanie i zwiększanie skali 
działalności start-upów i MŚP. 
Europejski Instytut Innowa-
cji i Technologii (EIT) podjął 
dodatkowe zadania, tworząc 
nowe wspólnoty wiedzy i in-
nowacji (WWiI), np. w sekto-
rze kultury i sektorze kreatyw-
nym, kładąc większy nacisk 
na niwelowanie dysproporcji 
regionalnych oraz rozważając 
zwiększenie zdolności insty-
tucji szkolnictwa wyższego w 
zakresie przedsiębiorczości i 
innowacji. Za pośrednictwem 
europejskich ekosystemów in-
nowacji, inicjatywy w ramach 
programu „Horyzont Europa”, 
UE dąży również do stworze-
nia bardziej połączonych i 
wydajnych ekosystemów in-
nowacji, aby wspierać rozwój 
przedsiębiorstw, zachęcać 
do innowacji i stymulować 
współpracę między krajowy-
mi, regionalnymi i lokalnymi 
podmiotami działającymi w 
dziedzinie innowacji.

Inwazja Rosji na Ukrainę 
sprawiła, że potrzeba inno-
wacji stała się jeszcze bar-
dziej pilna. W tym kontekście 
udzielono również dodatko-
wego wsparcia ukraińskiej 
społeczności innowacji – na-
ukowcom i badaczom, któ-
rzy wnoszą kluczowy wkład 
w unijne badania naukowe i 
innowacje. UE przeznaczyła 
20 mln euro na wsparcie dla 
ukraińskich start-upów za 
pośrednictwem Europejskiej 
Rady ds. Innowacji. Wsparcie 
to uzupełnia inicjatywy „Eu-
ropejska Przestrzeń Badawcza 
dla Ukrainy” (ERA4Ukraine), 
Horizon4Ukraine i ERC dla 
Ukrainy, a także specjalny 
program stypendialny w wy-
sokości 25 mln euro w ramach 
działań „Maria Skłodowska-
-Curie” dla przesiedlonych 
naukowców z Ukrainy.

Źródło: Komisja Europejska

Nowy europejski plan na rzecz innowacji 
z brukseli

„Tworzenie Europy razem 
z samorządami lokalnymi” 
to projekt, którego celem jest 
połączenie w europejską sieć 
przedstawicieli władz lokal-
nych oraz instytucji unijnych, 
aby ułatwić przekazywanie 
informacji na temat Unii Eu-
ropejskiej.

Celem projektu „Tworzenie 
Europy razem z samorządami 
lokalnymi” jest wyposażenie 
lokalnych radnych i przedsta-
wicieli władz w całej UE w na-
rzędzia, których potrzebują do 
komunikowania się na tematy 
unijne z mieszkańcami ich 
obszaru czy lokalnego okręgu 
wyborczego. Projekt ten stwo-
rzy sieć w całej UE, zapewnia-

jąc władzom lokalnym dostęp 
do aktualnych materiałów na 
temat polityki i przepisów UE, 
które mogą mieć wpływ na 
ich okręg wyborczy, umożliwi 
udział w ukierunkowanych 
seminariach internetowych 
na temat kluczowych kwestii 
oraz odwiedzenie unijnych 
instytucje.

Radni i przedstawiciele 
władz lokalnych już mogą 
zarejestrować się, aby wziąć 
udział w projekcie. Stanowi 
on bezpośrednią odpowiedź 
na jedną z propozycji Konfe-
rencji o Przyszłości Europy, 
która wezwała do stworzenia 
„systemu lokalnych radnych 
UE jako sposobu na zmniej-

szenie dystansu między in-
stytucjami UE a obywatelami 
Europy”. W piątek 17 czerwca 
Komisja przyjęła komunikat 
określający, w jaki sposób za-
mierza podjąć dalsze działa-
nia w związku z 49 propozy-
cjami przedstawionymi przez 
Konferencję.

Ogłaszając 22 czerwca br. 
rozpoczęcie projektu wraz 
z przewodniczącym Komi-
tetu Regionów Apostolosem 
Tzitzikostasem, wiceprze-
wodnicząca Komisji Dubravka 
Šuica powiedziała: „Jako była 
burmistrz doskonale rozu-
miem znaczenie samorządu 
lokalnego dla naszych oby-
wateli. Zapewnienie władzom 

lokalnym narzędzi potrzeb-
nych do komunikowania o UE 
pomoże naszym obywatelom 
dowiedzieć się więcej o Unii, 
a tym samym poczuć się czę-
ścią projektu europejskiego. 
Zachęcam radnych do zareje-
strowania się i uczestnictwa 
w tej wspaniałej inicjatywie.”

Projekt realizowany 
jest w ścisłej współpracy 
z Komitetem Regionów i jego 
„Unijną Siecią Radnych Re-
gionalnych i Lokalnych”. In-
formowanie o UE to wspólna 
odpowiedzialność instytucji 
UE i wszystkich szczebli spra-
wowania rządów w państwach 
członkowskich.

Autor: Komisja Europejska

Tworzenie Europy razem z samorządami lokalnymi

Chcemy by to właśnie w Europie najwięk-
sze talenty współpracowały z najlepszymi 
przedsiębiorstwami i by to właśnie tu kwitły 
innowacje w najbardziej zaawansowanych 
technologiach,

„
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Komisja Europejska zatwier-
dziła zmiany, w tym zwięk-
szenie budżetu o 5,1 mld euro 
(24,5 mld złotych) w porów-
naniu z obecnym polskim 
programem, aby wspierać 
przedsiębiorstwa wszystkich 
sektorów w kontekście inwa-
zji Rosji na Ukrainę. Zmiany 
zatwierdzono na podstawie 
tymczasowych kryzysowych 
ram pomocy państwa przyję-
tych przez Komisję 23 marca 
2022 r. i zmienionych 20 lipca 
2022 r. na podstawie art. 107 
ust. 3 lit. b) Traktatu o funk-
cjonowaniu Unii Europejskiej 
(„TFUE”), w których uznano, 
że w całej gospodarce UE wy-
stępują poważne zaburzenia.

Wiceprzewodnicząca wy-
konawcza Margrethe Vestager, 
odpowiedzialna za politykę 
konkurencji, oświadczyła: 
Zatwierdzone dzisiaj zmia-
ny pomogą Polsce w dalszym 
udzielaniu wsparcia przed-
siębiorstwom wszystkich 
sektorów oraz łagodzeniu po-
ważniejszych niż oczekiwano 
skutków gospodarczych obec-
nego kryzysu i powiązanych 
sankcji. Cały czas stoimy po 
stronie Ukrainy i jej obywateli. 
Nadal też ściśle współpracuje-
my z państwami członkowski-
mi, aby zapewnić terminowe, 
skoordynowane i skuteczne 
wprowadzanie krajowych 
środków wsparcia, przy jed-
noczesnej ochronie równych 
szans na jednolitym rynku.

30 czerwca 2022 r. Komisja 
zatwierdziła, w oparciu o tym-
czasowe ramy kryzysowe, pol-
ski program o wartości 1,2 mld 
euro (5,5 mld złotych) mający 
na celu wsparcie przedsię-
biorstw wszystkich sektorów 
w kontekście inwazji Rosji 
na Ukrainę. Pomoc udziela-
na w ramach tego programu 
przyjmuje formę gwarancji 
państwowych na produkty 
faktoringowe i na nowe po-
życzki.

Polska powiadomiła Komi-
sję o zamiarze zmiany obec-
nego programu polegającą na 
zwiększeniu budżetu całkowi-
tego o 5,11 mld euro (24,5 mld 
złotych). W szczególności cał-
kowity budżet gwarancji pań-
stwowych na produkty fakto-
ringowe wzrośnie z około 209 
mln euro (1 mld złotych) do 
793 mln euro (3,8 mld złotych). 
Jeśli chodzi o gwarancje no-
wych pożyczek całkowity bu-
dżet wzrośnie z około 939 mln 
euro (4,5 mld złotych) do 5,5 
mld euro (26,2 mld złotych).

Ponadto Polska zgłosiła 
Komisji zmianę dotyczącą 

maksymalnej kwoty pomocy 
w formie gwarantowanych 
pożyczek zwłaszcza dla nowo 
utworzonych przedsiębiorstw. 
W ramach istniejącego progra-
mu maksymalna gwarantowa-
na pożyczka na beneficjen-
ta byłaby równa (i) 15 proc. 
jego średniego całkowitego 
rocznego obrotu w ostatnich 
trzech zamkniętych okre-
sach obrachunkowych; lub 
(ii) 50 proc. kosztów energii 
poniesionych w okresie 12 
miesięcy poprzedzających 
złożenie wniosku o pomoc. 
Po zmianie taka maksymalna 
kwota pomocy w formie gwa-
rantowanych pożyczek będzie 
w przypadku nowo utworzo-
nych przedsiębiorstw oblicza-
na przy uwzględnieniu okresu 
istnienia danego nowo utwo-
rzonego przedsiębiorstwa.

Komisja uznała, że zgłoszo-
ny przez Polskę program, ze 
zmianami, nadal jest koniecz-
ny, właściwy i proporcjonalny, 
biorąc pod uwagę konieczność 
zaradzenia poważnym zabu-
rzeniom w gospodarce pań-
stwa członkowskiego, zgodnie 
z art. 107 ust. 3 lit. b) TFUE 
i warunkami określonymi 
w tymczasowych ramach kry-
zysowych.

W związku z tym Komisja 
zatwierdziła zmiany do pol-
skiego programu na podstawie 
unijnych zasad pomocy pań-
stwa.

Kontekst
Tymczasowe kryzyso-

we ramy pomocy państwa, 
przyjęte 23 marca 2022 r., 
umożliwiają państwom człon-
kowskim wykorzystanie ela-
styczności przewidzianej 
w zasadach pomocy państwa 
w celu wsparcia gospodarki 
w kontekście inwazji Rosji na 
Ukrainę.

Tymczasowe ramy kryzyso-
we zmieniono 20 lipca 2022 

r. w celu uzupełnienia legisla-
cyjnego pakietu gotowości do 
zimy oraz zgodnie z celami 
planu REPowerEU.

W tymczasowych ramach 
kryzysowych przewidziano 
następujące rodzaje pomocy, 
której mogą udzielać państwa 
członkowskie:
a ograniczona kwota po-

mocy, w dowolnej formie, dla 
przedsiębiorstw dotkniętych 
obecnym kryzysem lub wy-
nikającymi z niego sankcjami 
i środkami odwetowymi, pod-
wyższona maksymalnie do 62 
tys. euro w rolnictwie, 75 tys. 
euro w sektorach rybołówstwa 
i akwakultury oraz do 500 tys.  
euro we wszystkich pozosta-
łych sektorach;
a wsparcie płynności w for-

mie gwarancji państwowych 
i subsydiowanych pożyczek;
a pomoc rekompensująca 

wysokie ceny energii. Pomoc, 
która może być przyznawana 
w dowolnej formie, częścio-
wo zrekompensuje przedsię-
biorstwom – w szczególności 
energochłonnym użytkow-
nikom energii – dodatkowe 
koszty wynikające z wyjątko-
wego wzrostu cen gazu i ener-
gii elektrycznej. Całkowita 
pomoc na beneficjenta nie 
może przekroczyć 30 proc. 
kosztów kwalifikowalnych 
i – aby zachęcić do oszczę-
dzania energii – powinna od-
nosić się do nie więcej niż 70 
proc. zużycia gazu i energii 
elektrycznej w tym samym 
okresie poprzedniego roku, 
do maksymalnej kwoty 2 mln 
euro w danym momencie. Je-
żeli przedsiębiorstwo ponosi 
straty operacyjne, koniecz-
na może być dalsza pomoc 
w celu zapewnienia kontynu-
acji działalności gospodarczej. 
W związku z tym państwa 
członkowskie mogą przyznać 
pomoc przekraczającą te puła-
py – do 25 mln euro dla ener-

gochłonnych użytkowników 
energii oraz do 50 mln euro 
dla przedsiębiorstw prowa-
dzących działalność w sekto-
rach i podsektorach szczegól-
nie dotkniętych;
a środki przyspieszające 

wprowadzanie energii odna-
wialnej. Państwa członkow-
skie mogą ustanawiać pro-
gramy inwestycji w energię ze 
źródeł odnawialnych, m.in. 
wodór odnawialny, biogaz 
i biometan, a także w maga-
zynowanie energii i energię 
cieplną ze źródeł odnawial-
nych, m.in. stosowanie pomp 
ciepła. W ramach tych progra-
mów dopuszcza się uprosz-
czone procedury przetargowe, 
które można szybko wdrożyć, 
przy jednoczesnym zapewnie-
niu wystarczających zabezpie-
czeń w celu ochrony równych 
warunków działania. Możliwe 
jest w szczególności ustana-
wianie programów ukierunko-
wanych na konkretną techno-
logię, która wymaga wsparcia 
ze względu na szczególne ce-
chy krajowego koszyka ener-
getycznego; oraz
a środki ułatwiające obni-

żenie emisyjności procesów 
przemysłowych. Aby jeszcze 
bardziej przyspieszyć dy-
wersyfikację dostaw energii, 
państwa członkowskie mogą 
wspierać inwestycje służące 
odchodzeniu od paliw ko-
palnych, w szczególności po-
przez elektryfikację, środki 
efektywności energetycznej 
oraz wprowadzanie wodoru 
odnawialnego i wodoru elek-
trolitycznego spełniającego 
określone warunki. Państwa 
członkowskie mogą (i) usta-
nawiać nowe programy oparte 
na przetargach albo (ii) bezpo-
średnio wspierać projekty bez 
organizowania przetargów, 
przy czym obowiązywać będą 
pewne ograniczenia wielkości 
wkładu ze środków publicz-

nych przypadającego na jed-
ną inwestycję. Wprowadzo-
ne zostaną specjalne premie 
uzupełniające przyznawane 
małym i średnim przedsię-
biorstwom oraz w przypadku 
szczególnie energooszczęd-
nych rozwiązań.

W tymczasowych ra-
mach kryzysowych wska-
zano również, że możliwe 
będzie zatwierdzenie nastę-
pujących rodzajów pomocy 
w poszczególnych przypad-
kach, z zastrzeżeniem spełnie-
nia określonych warunków: (i) 
wsparcia dla przedsiębiorstw 
dotkniętych obowiązkowym 
lub dobrowolnym ograni-
czaniem zużycia gazu, (ii) 
wsparcia na rzecz napełniania 
magazynów gazu, (iii) ogra-
niczonego w czasie wsparcia 
tymczasowego przejścia na 
bardziej zanieczyszczające pa-
liwa kopalne, z zastrzeżeniem 
działań służących efektywno-
ści energetycznej i uniknięciu 
efektów uzależnienia od jed-
nego dostawcy, (iv) wsparcia 
na rzecz ubezpieczenia lub re-
asekuracji dla przedsiębiorstw 
transportujących towary do 
Ukrainy i z Ukrainy.

Z zakresu stosowania tych 
środków wyłączone są pod-
mioty kontrolowane przez 
Rosję, które zostały objęte 
sankcjami.

Tymczasowe ramy kryzy-
sowe obejmują następujące 
zabezpieczenia:
a proporcjonalność stoso-

wanych metod, która wyma-
ga, aby kwota pomocy przy-
znawanej przedsiębiorstwom 
zależała od skali prowadzonej 
działalności gospodarczej oraz 
stopnia podatności na skutki 
gospodarcze kryzysu oraz
a warunki kwalifikujące, 

jak na przykład określenie 
mianem energochłonnych 
użytkowników energii tych 
przedsiębiorstw, w przypad-
ku których koszty nabycia 
produktów energetycznych 
stanowią co najmniej 3 proc. 
wartości produkcji

Tymczasowe ramy kryzy-
sowe będą obowiązywać do 31 
grudnia 2022 r. w odniesieniu 
do środków wsparcia płyn-
ności i środków dotyczących 
zwiększonych kosztów ener-
gii. Pomoc na wprowadzanie 
odnawialnych źródeł energii 
i obniżenie emisyjności prze-
mysłu może być przyznawa-
na do końca czerwca 2023 r. 
W trosce o zapewnienie pew-
ności prawa Komisja oceni 
w późniejszym terminie, czy 
konieczne jest przedłużenie 

obowiązywania ram.
Tymczasowe ramy kryzy-

sowe stanowią uzupełnienie 
szerokich możliwości państw 
członkowskich w zakresie 
opracowywania środków 
zgodnie z obowiązującymi 
unijnymi zasadami pomocy 
państwa. Przepisy UE w spra-
wie pomocy państwa umoż-
liwiają państwom członkow-
skim na przykład wspieranie 
przedsiębiorstw mających 
problemy z płynnością i po-
trzebujących natychmiastowej 
pomocy. Ponadto art. 107 ust. 
2 lit. b) Traktatu o funkcjo-
nowaniu Unii Europejskiej 
zezwala państwom członkow-
skim na wypłacanie przedsię-
biorstwom odszkodowań za 
szkody spowodowane zdarze-
niami nadzwyczajnymi, taki-
mi jak te spowodowane przez 
obecny kryzys.

Ponadto 19 marca 2020 r. 
Komisja przyjęła tymczasowe 
ramy kryzysowe w związku 
z pandemią koronawirusa. 
Ramy te zmieniano 3 kwiet-
nia, 8 maja, 29 czerwca, 13 
października 2020 r. oraz 28 
stycznia i 18 listopada 2021 
r. Jak zapowiedziano w maju 
2022 r., tymczasowe ramy kry-
zysowe w związku z pande-
mią COVID nie zostały prze-
dłużone poza ustaloną datę 
wygaśnięcia, tj. 30 czerwca 
2022 r., z pewnymi wyjątka-
mi. W szczególności środki 
wsparcia inwestycji i wsparcia 
wypłacalności mogą być nadal 
wprowadzane odpowiednio 
do 31 grudnia 2022 r. i do 31 
grudnia 2023 r. Ponadto tym-
czasowe ramy kryzysowe 
w związku z pandemią CO-
VID przewidują już elastyczne 
przejście, z wyraźnymi zabez-
pieczeniami, w szczególności 
w odniesieniu do opcji kon-
wersji i restrukturyzacji in-
strumentów dłużnych, takich 
jak pożyczki i gwarancje, na 
inne formy pomocy, takie jak 
dotacje bezpośrednie, do 30 
czerwca 2023 r.

Jawna wersja decyzji zo-
stanie udostępniona pod 
numerem sprawy SA.103902 
w rejestrze pomocy państwa 
na stronie internetowej Ko-
misji poświęconej konkuren-
cji po wyjaśnieniu wszelkich 
kwestii związanych z poufno-
ścią. Wykaz nowych decyzji 
dotyczących pomocy państwa 
opublikowanych w internecie 
i Dzienniku Urzędowym za-
mieszczany jest w cotygodnio-
wym biuletynie internetowym 
dotyczącym konkurencji.

Autor: Komisja Europejska

Wsparcie unijne 5,1 mld euro dla polskich firm

WYKŁADZINY 
DYWANY

Wolsztyn ul. Dworcowa 19
Usługi związane z montażem wykładzin



POWIATY-GMINY
20 sierpnia 202214 cba na troPie

Usługi w ramach medycyNy pracy

tel.  502 033 012  tel.  61 444 89 86
rejestracja czynna /wejście B/

GRODZISK WLKP. UL. POLNA 4
a poniedziałki - 15.00 - 19.00 

a wtorki i czwartki 13.00 -17.00 
a środy 8.00 - 12.00  a piątki 8.00 - 12.00

Przychodnia Specjalistyczna
„POLIKLINIKA” NZOZ

wykonujemy usługi w zakresie:
a badania technicznye pojazdów w pełnym zakresie
a diagnostyka pojazdów a komputerowe sprawdzanie amortyzatorów
a naprawy samochodów osobowych wszystkich marek
a naprawy samochodów ciężarowych, autobusów, przyczep i naczep
a naprawa sprzętu rolniczego - ciągniki, kombajny itp
a mycie oraz konserwacja pojazdów a zbieżność kół w 3d
a naprawa i sprzedaż gaśnic oraz sprzętu p. poż. a spawanie aluminium 
a naprawa skrzyń biegów samochodów cięarowych iveco, mercedes, scania, 
Volvo, renault itp.

OKRĘGOWA 
STACJA 
KONTROLI 
POJAZDÓW

www.diagrolmet.pl
64-200 Wolsztyn, ul. Dworcowa 15F

tel./fax: 68 384 2223, tel. kom.  602 108 348,  602 578 443

do każdego badania technicznego - NIESPODZIANKA
postaw Na tradycjĘ i doŚwiadczeNie

Nowe postępowanie CBA. 
Setki wystawionych recept 
na preparat dietetyczny dla 
niemowląt. Oszustwo na 
ponad 700 tys. zł na szkodę 
Narodowego Funduszu Zdro-
wia. Pięć osób zatrzymanych.

Delegatura CBA w War-
szawie prowadzi pod nadzo-
rem Prokuratury Okręgowej 
w Piotrkowie Trybunalskim 
śledztwo w sprawie niepra-
widłowości przy refundacji 
środka dietetycznego dla nie-
mowląt. Ujawniony proceder 
miał miejsce w latach 2015-
2019 i polegał na wystawia-
niu przez lekarzy, na rzecz 
nieuprawnionych do refun-
dacji pacjentów, setek recept 
na w/w preparat. Preparat 

był przepisywany pacjen-
tom w ilościach wielokrotnie 
przekraczających możliwości 
spożycia. Wystawione w ten 
sposób recepty były następ-
nie realizowane w aptekach, 
co spowodowało szkodę 
w mieniu NFZ. Jedno opako-
wanie środka dietetycznego 
dla niemowląt kosztowało 
przeciętnie ok. 150 zł, a przy 
refundacji ok. 3 zł.

W związku z ustaleniami 
śledczych funkcjonariusze 
warszawskiej Delegatury 
CBA zatrzymali na terenie 
województwa łódzkiego pięć 
osób zamieszanych w pro-
ceder, w tym trzech lekarzy. 
Zatrzymani usłyszeli zarzu-
ty poświadczenia nieprawdy 

i oszustwa na szkodę NFZ.  
Wszystko wskazuje na to, że 
zatrzymani lekarze nieza-
sadnie wystawili recepty re-
fundowane o wartości ponad 
700 000 zł - na tego samego 
pacjenta. Śledztwo prowa-
dzone jest w oparciu o mate-
riały własne, zgromadzone 
w Delegaturze CBA w War-
szawie oraz równoległe za-
wiadomienie NFZ.

Jest to pierwsza realiza-
cja w tej sprawie. Ujawnio-
ny proceder miał charakter 
ogólnokrajowy, do nieprawi-
dłowości dochodziło z udzia-
łem różnych lekarzy z wyko-
rzystaniem danych licznych 
pacjentów.

Wydział Komunikacji Społecznej CBA

Trzech żołnierzy zatrzyma-
nych podczas czynności pro-
wadzonych wspólnie przez 
Centralne Biuro Antykorup-
cyjne i Żandarmerię Woj-
skową. Zatrzymani usłyszeli 
w prokuraturze zarzuty ko-
rupcyjne oraz oszustwa.

Funkcjonariusze krakow-
skiej Delegatury CBA przy 
udziale funkcjonariuszy z Od-
działu Żandarmerii Wojsko-
wej w Krakowie oraz Placów-
ki Żandarmerii Wojskowej 
w Bielsku-Białej zatrzymali 
trzech żołnierzy pełniących 
służbę wojskową w 6. Batalio-
nie Dowodzenia w Krakowie, 
18 Batalionie powietrznode-
santowym w Bielsku-Białej 
oraz 11 Małopolskiej Brygady 
Obrony Terytorialnej w Rzą-
sce. Wśród zatrzymanych jest 
obecny dowódca 6 Batalionu 
Dowodzenia w Krakowie – 
ppłk Paweł Ż.

Czynności wykonano na 
polecenie Wydziału do Spraw 
Wojskow ych Prokuratur y 
Okręgowej w Krakowie. Za-
trzy mani w prokuraturze 

usłyszeli zarzuty korupcyj-
nej oraz oszustwa. Ustalenia 
śledczych wskazują na niepra-
widłowości w rozdysponowy-
waniu środków publicznych 
MON oraz przy jmowaniu 
korzyści majątkowych w za-
miana za ,,pomoc” w przenie-
sieniu do innej jednostki. 
Wobec zatrzymanych zasto-
sowano wolnościowe środki 
zapobiegawcze.

Jest to dalszy ciąg zatrzy-
mań w sprawie korupcji w 6. 
Batalionie Dowodzenia w Kra-
kowie, w której głównym po-
dejrzanym w sprawie jest po-
przedni dowódca tej jednostki 
ppłk Marcin M.   Dotychczas 
zarzuty usłyszało już 47 osób 
podejrzanych, głównie żołnie-
rzy 6. Batalionu Dowodzenia 
w Krakowie oraz innych jed-
nostek wojskowych na terenie 
województwa małopolskiego, 
śląskiego i łódzkiego.

Z uwagi na rozwojowy cha-
rakter śledztwa oraz poja-
wiające się w nim nowe wątki 
niewykluczone są dalsze za-
trzymania w tej sprawie.

Funkcjonariusze krakowskiej 
Delegatury Centralnego Biu-
ra Antykorupcyjnego przy 
współpracy z funkcjonariu-
szami Mazowieckiego Urzędu 
Celno-Skarbowego (MUCS) 
oraz stołecznego Zarządu 
Centralnego Biura Śledczego 
Policji prowadzą pod nadzo-
rem Prokuratury Regionalnej 
w Warszawie śledztwo do-
tyczące działania zorgani-
zowanej grupy przestępczej 
wystawiającej i posługującej 
się nierzetelnymi oraz po-
świadczającymi nieprawdę 
fakturami VAT w celu obni-
żenia wysokości należności 
publicznoprawnych.

Grupa w ramach powiązań 
podmiotów gospodarczych 
wystawiała nierzetelne fak-
tury VAT. Poświadczały one 
fikcyjne transakcje i umożli-
wiały obniżenie podatku, któ-
ry powinien trafić do budżetu 
państwa. Wystawiane doku-
menty obejmowały fikcyjne 
transakcje dotyczące zakupu 
oraz sprzedaży usług oraz to-
warów handlowych. Na chwi-

lę obecną ustalono ok. 1000 
podmiotów, które brały udział 
w ujawnionym przestępstwie. 
Wartość przewijających się 
w śledztwie wystawionych 
nierzetelnych i poświadcza-
jących nieprawdę faktur VAT 
przekracza 1 miliard zł.

Wśród 20 zatrzymanych są 
przedsiębiorcy którzy kupo-
wali faktury oraz wystawcy 
faktur. 

W Prokuraturze Regional-
nej w Warszawie zatrzymani 
usłyszeli zarzuty m.in. tzw. 
zbrodni vatowskich oraz prze-
stępstw karnoskarbowych, 
udziału w zorganizowanej 
grupie przestępczej. Całkowi-
ta wartość faktur wystawio-
nych na rzecz osób ostatnio 
zatrzymanych przekracza 86 
mln zł. Prokurator zastosował 
wobec zatrzymanych wolno-
ściowe środki zapobiegawcze. 
Jedna osoba decyzją sądu 
została tymczasowo areszto-
wana. Obecnie w całym śledz-
twie jest 114 podejrzanych. Na 
ich majątku zabezpieczono 
kwotę 16 mln zł.

Funkcjonar iusze łódzkiej 
Delegatury CBA zatrzyma-
li trzy osoby powiązane z 
zorganizowaną grupą prze-
stępczą zajmującą się niele-
galnym obrotem paliwami. 
Zatrzymania miały miejsce 
w województwie warmiń-
sko-mazurskim, lubelskim 
oraz podlaskim. Czynności 
przeprowadzono w związku 
z wielowątkowym śledztwem 
prowadzonym pod nadzorem 
Prokuratury Regionalnej w 
Białymstoku.

Ustalenia śledczych wska-
zują, że osoby zat rzy ma-
ne prowadząc działalność 
gos p o d a rc z ą z w i ą z a n ą z 
handlem paliwami, przyjęły 
wystawione w sposób nie-
rzetelny, niedokumentujący 
rzeczywistych zdarzeń go-
spodarczych faktury VAT. 
Następnie składały do Urzę-
dów Skarbowych deklaracje 
VAT-7, w których podawały 
nieprawdę co do w ysoko-
ści należnego podatku, co 
s p owo dow a ło p ows t a n ie 
uszczuplenia należności pu-

blicznoprawnej, stanowiącej 
dochód budżetu państwa z 
tytułu podatku od towarów 
i usł ug w łącznej k woc ie 
co najmniej 9 mln 700 tys. 
zł.  Zat rzy many m został y 
przedstawione zarzuty m.in. 
osz u st wo pod at kowe ja k 
również pranie pieniędzy. 
Prokurator zastosował wo-
bec nich wolnościowe środki 
zapobiegawcze.

Dodatkowo, na terenie War-
szawy zostały przeprowadzo-
ne czynności przeszukań w 
trzech firmach, które świad-
czyły usługi dla podmiotów 
mających związek z toczącym 
się śledztwem.

Łącznie w śledztwie zarzuty 
usłyszało ponad 190 osób, 
a działalność przestępcza 
podejrzanych spowodowała 
uszczuplenia w podatku VAT 
na kwotę ponad 700 milionów 
złotych. Śledczy nie wyklucza-
ją kolejnych zatrzymań. Spra-
wa jest rozwojowa, a czynno-
ści są dalej prowadzone.

Zespół Prasowy CBA
Centralne Biuro Antykorupcyjne

Funkcjonariusze CBA zatrzy-
mali kolejną osobę zamiesza-
ną w proceder wyłudzenia 
refundacji NFZ na preparat 
dla niemowląt. W ocenie 
śledczych NFZ mógł stracić 
na tym 700 000 zł. Środek na 
receptę z refundacją koszto-
wał 3 zł, natomiast bez niej 
- 150 zł.

Delegatura CBA w War-
szawie prowadzi pod nadzo-
rem Prokuratury Okręgowej 
w Piotrkowie Trybunalskim 
śledztwo w sprawie niepra-
widłowości przy refundacji 
środka dietetycznego dla 
niemowląt. Ujawniony pro-
ceder miał miejsce w latach 
2015-2019 i polegał na wy-
stawianiu przez lekarzy, na 

rzecz nieuprawnionych do 
refundacji pacjentów, setek 
recept na preparat. Środek 
był przepisywany pacjen-
tom w ilościach wielokrotnie 
przekraczających możliwości 
spożycia. Wystawione w ten 
sposób recepty były następ-
nie realizowane w aptekach. 
Jedno opakowanie środka 
dietetycznego dla niemowląt 
kosztowało przeciętnie ok. 
150 zł, a przy refundacji ok. 
3 zł.

W wyniku prowadzonego 
śledztwa do sprawy zatrzy-
mano kolejną osobę. Czyn-
ności przeprowadzono w 
Pułtusku. 

Jak ustalono, zatrzyma-
ny mężczyzna nabywał za-

kupione na podstawie re-
cept mleko. Zatrzymanemu 
przedstawiono zarzut paser-
stwa. Mężczyzna przyznał 
się do winy i poddał się do-
browolnie karze.

Śledztwo prowadzone jest 
w oparciu o materiały wła-
sne, zgromadzone w Delega-
turze CBA w Warszawie oraz 
równoległe zawiadomienie 
NFZ.

Jest to druga realizacja w 
tej sprawie. Do tej pory w 
śledztwie zatrzymano sześć 
osób, w tym lekarzy wysta-
wiających niezasadne recep-
ty.

Ujawniony proceder miał 
charakter ogólnokrajowy.

Zespół Prasowy CBA

wyłudzili 700 tys. zł z Nfz

Zarzuty korupcyjne dla żołnierzy wyłudzili 86 mln Vat Fikcyjne faktury VAT

Proceder wyłudzeń z NFZ
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Chciałbym w kilku artyku-
łach przedstawić Państwu 
historię i teraźniejszość kilku 
wyjątkowych firm samocho-
dowych jakim udało się jesz-
cze przetrwać na rynku.

Zaczynamy od zakładów 
Rolls Royce.

Kiedy spoglądamy na dzie-
je wielu modeli innych firm 
pragnących nie tylko dości-
gnąć, albo nawet być może 
zdetronizować Roll Royca to 
pomimo wielkich nakładów 
i sporej reklamy jak dotych-
czas się to nie udało, a biorąc 
pod uwagę obecne trendy w 
motoryzacji, na razie, raczej 
się nie uda.

O niektórych rzeczach na 
szczęście ludzie nie zapomi-
nają i co ciekawe potrafią  je 
docenić. Wśród nich są fir-
my ...legendy. Jest też jeszcze 
coś niezwykłego w tej mar-
ce. Otóż kiedy spoglądamy 
na przemysł samochodowy 
Wielkiej Brytanii, to od dłu-
giego czasy trudno tu mówić 
o jakiejś dynamice, wręcz 
przeciwnie raczej o upadku. 
Na placu boju pozostał w za-
sadzie jedynie Jaguar i Land 
Rover, a od pewnego czasu 
dołączyło Mini i to wszyst-
ko jeśli chodzi o produkcję 
masową.  W pomroce dzie-
jów zginęły takie marki jak 
między innymi – Austin, He-
aley, Hillman, Humber, Ro-
ver, Triumpf i wiele innych. 
Prestiżu bronią jeszcze Rolls 
Royce, Bentley i Aston Mar-
tin. Ale to już marki wyjąt-
kowe.

Spodziewam się, że wielu 
z Państwa w tym momencie 
powie, zaraz...zaraz przecież 
obecnie Rolls Royce od lat 
nie jest już w pełni brytyj-
ski. To oczywiście prawda, 
zakłady należą do BMW, ale 
dla przeciętnego fana moto-
ryzacji to nadal samochody 
z typowo brytyjskim cha-
rakterem. Przecież wprost 
trudno sobie wyobrazić żeby 
jakaś marka na świecie po-
kusiła się o pokazanie auta z 
tak charakterystyczną maską 
jak Roll Royce. Jedynie by się 
ośmieszyła. Zresztą kto by to 
kupił? No może z wyjątkiem 

konstruktorów z Chin, ale 
trudno poważnie traktować 
produkty z kraju, w którym 
od dawna bezkarnie dosłow-
nie małpuje się światowe 
konstrukcje.

Ale powróćmy do Rolls 
Royca. To nie tylko sam wy-
gląd auta, ale także jego wnę-
trze jest niepowtarzalne i 
nieporównywalne z innymi 
autami. Nawet nie ma więk-
szego znaczenia, czy akurat 
taka stylistyka się nam po-
doba czy nie, za to jedno jest 
pewne, tu pachnie nie tylko 
w przenośni, ale i w prak-
tyce... tradycją. Wystarczy 
wsiąść do któregoś z modeli, 
zamknąć drzwi, rozejrzeć 
się we wnętrzu. Jesteśmy 
otoczeni atmosferą nie tylko 
luksusu, bo to oczywiste, ale 
także czymś co określiłbym 
wysmakowanym szacun-
kiem do tradycji. Tradycji, 
o której w pogoni za plasti-
kowo – ekranową nowocze-
snością, która ostatnio stała 
się wręcz religią w innych 
koncernach, dawno już za-
pomniano.

A historia firmy?
Wszystko zaczęło się w 

roku 1904, kiedy to Charles 
Rolls i Henry Royce założyli 
spółkę „Rolls Royce Limited”. 
Co ciekawe już od samego 
początku nie myślano o pro-
dukcji masowej, a o aucie 

wyjątkowym pod każdym 
względem.

Pierwszym pojazdem był 
model „Rolls Royce 10hp”. 
Wyjechał z fabryki w roku 
założenia zakładów.  Kolejne 
modele, to 15hp, V8, 20hp i 
30hp. Auta te nie miały jesz-
cze konkretnej nazwy. Dopie-
ro w roku 1906 światło dzien-
ne ujrzał - Rolls Royce 40/50 
hp Silver Ghost.

Przy czym w pierwszych 
dekadach wytwarzano ra-
czej jedynie podwozia z ca-
łym zespołem napędowym, 
a wyspecjalizowane firmy 
zajmowały się karosowaniem 
całego auta. Stąd dzisiaj w rę-
kach kolekcjonerów są często 
modele powstałe w pojedyn-
czych egzemplarzach, bo-
wiem jeszcze do tego klient 
sam najczęściej decydował 
o wariantach wyposażenia 
wnętrza. Wszystko było wy-
konywane z dużą precyzją 
i z najlepszych materiałów. 
Niekiedy auta, szczególnie w 
przestrzeni pasażerskiej bar-
dziej przypominały eksklu-
zywne komnaty, czy wręcz 
buduary, niż samochód. 
Oczywiście nie było to tanie, 
ale kiedy chodzi o prestiż nie 
wypada pytać o cenę.

W kolejnym artykule opo-
wiemy sobie o dalszych lo-
sach firmy Rolls Royce.

Tekst i zdj.: Andrzej Błaszczak

Rolls Royce jest tylko „jeden”
Kiedy jedziemy przez dzisiej-
sze wsie, to niekiedy mamy 
problem żeby nie znając sta-
tusu miejscowości określić 
czy to jeszcze wieś czy już 
małe miasteczko. Wiele ele-
mentów jest tak do siebie po-
dobnych, że trudno dostrzec 
różnice. I tu i tam ładne bo-
gate enklawy przeplatają 
się z nieco biedniejszymi, 
a niekiedy wręcz zaniedba-
nymi enklawami. We wsiach 
mamy niekiedy place przy-
pominające ryneczki, pa-
wilony, w których mieszczą 
się sklepy podobnych sieci 
co w miasteczkach, szkoły, 
przedszkola, czyli całą in-
frastrukturę potrzebną do 
w miarę wygodnego życia.

A jak to wyglądało kiedyś? 
Kiedyś to znaczy nie 30, 40 lat 
wstecz, ale 100 lat temu?

To był zupełnie inny świat. 
Niektóre miasteczka miały 
już choćby niewielkie zakła-
dy  produkcyjne, coraz więcej 
murowanych domów, pojawi-
ła się elektryczność. A wieś? 
Tam zmieniało się niewiele. 
Wieś tkwiła jeszcze w tym co 
dzisiaj byśmy nazwali trady-
cją, choć wtedy nazywano to 
zacofaniem.

Teraz takich reliktów prze-
szłości na próżno mogliby-
śmy szukać w naturalnym 
krajobrazie, ale na szczęście 
w pewnym okresie pojawili 
się ludzie, którzy postano-
wili ocalić od zapomnienia 
tamte czasy w przestrzeniach 
specjalnie do tego typu po-
mysłów stworzonych. Tak 
powstały skanseny. Miej-
sca, gdzie zatrzymał się czas 
i choć w jednym miejscu zgro-
madzono najczęściej budynki 
i przedmioty z różnych miej-
scowości, to jednak dzięki 
zaangażowaniu naukowców 
fachowców w wielu dziedzi-
nach wędrując po skansenach 
mamy wrażenie spójności.

Dziedzictwo powinno być 
wartością nadrzędną i to 
w każdej dziedzinie. To nasza 

tożsamość, bez której trudno 
mówić o właściwej edukacji 
najmłodszych i w tą ideę do-
skonale wpisują się skanseny. 
Do jednego z takich miejsc 
chciałbym dzisiaj Państwa 
zaprosić. To Wielkopolski 
Park Etnograficzny w Dzie-
kanowicach. Realizacja po-
mysłu zaczęła się 29 wrześni 
1975 roku, a pierwsi turyści 
pojawili się tu w roku 1982. 
Wydawałoby się, że to bar-
dzo długo, ale pamiętajmy 
że twórcy mieli do czynienia 
z materią wyjątkowo kruchą. 
Każdy, leciwy przecież budy-
nek należało najpierw zabez-
pieczyć w miejscu gdzie się 
znajdował, potem następo-
wał demontaż, transport do 
Dziekanowic i tu element po 
elemencie należało wszystko 
ponownie złożyć. To nie tyl-
ko benedyktyńska praca, ale 
także wyjątkowa wiedza, bez 
której trudno byłoby nawet 
myśleć o tego typu opera-
cjach. W dodatku każdy dom 
to nie tylko drewniane ściany 
i izby, to także odpowiednie 
do czasu i miejsca wyposaże-
nie, które gromadzone było 
latami, przy czym pamiętaj-
my ten proces nie zatrzymał 
się. Skansen to miejsce ciągle 
rozwijające się. Co jakiś czas 
pojawiają się nie tylko nowe 
chałupy ale także i inne ele-
menty dawnych wsi, stodoły, 
obory, gołębniki, studnie, 

kaplice. Krzyże z nieistnie-
jących już cmentarzy. W za-
grodach stoją urządzenie do 
uprawy ziemi, małych ogród-
kach rosną drzewa owoco-
we, wzdłuż płotów kolorowe 
kwiaty, a na wzgórz tuż nad 
Jeziorem Lednickim górują 
nad wszystkim drewniane 
wiatraki. Stąd tak jak wspo-
mniałem wędrując tu, mamy 
wrażenie, że jesteśmy w na-
turalnej przestrzeni sprzed 
niekiedy, nawet setek lat.

Do tego w dzisiejszych 
czasach skanseny nie są je-
dynie martwymi muzeami. 
Kilka razy do roku podczas 
specjalnych imprez ożywają. 
Ruszają małe warsztaty tkac-
kie w domostwach, pojawiają 
się także inni rękodzielnicy 
działający we wsiach w daw-
nych czasach, grają ludowe 
kapele, a żywe zwierzęta, 
owce, kozy trzymane w za-
grodach nie są nie są wtedy 
jedynymi elementami oży-
wiającymi takie miejsca.

Pewnie większość z Pań-
stwa tu była, ale warto do ta-
kich miejsc powracać.

Tekst i zdj.: Andrzej Błaszczak

Słomiane strzechy wśród malw

Dziedzictwo powinno 
być wartością nad-
rzędną i to w każdej 
dziedzinie

„
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W niecodziennych warun-
kach, po prostu na trawie 
i w piknikowej atmosferze 
młodzież z Młodej Lewicy 
oraz mieszkańcy Nowego To-
myśla rozmawiali z posłanką, 
wiceprzewodniczącą Nowej 
Lewicy Joanną Scheuring-
-Wielgus o świeckim pań-
stwie. „O taką Wielkopolskę” 
w Nowym Tomyślu to kolej-

na inicjatywa Młodej Lewicy 
i świetna okazja, by poroz-
mawiać o ich wizji Polski oraz 
Wielkopolski. 

O świeckim Państwie roz-
mawiano w sobotę 6 sierpnia 
br. w nowotomyskim Parku 
„Feliksa” w Nowym Tomy-
ślu.

Fot. Maciej Kasprzak / 
Wielkopolskamagazyn.pl

Tak, wydawałoby się prze-
wrotnie nazwano wydarze-
nie jakie miało miejsce 21 
sierpnia na terenie Muzeum 
Narodowego Rolnictwa 
i Przemysłu Rolno Spożyw-
czego w Szreniawie pod Po-
znaniem. Jestem przekona-
ny, że większość z państwa 
zna ten ośrodek, a jeśli tak 
nie jest, warto takie zale-
głości nadrobić. Pozostało 
nam jeszcze nieco letnich 
dni, zresztą jesienią jest to 
także miejsce godne polece-
nia. Muzeum zajmuje dość  
spory obszar, a tematyka 
ekspozycji związana jest nie 
tylko bezpośrednio z rolnic-
twem, choć oczywiście to 
temat przewodni ekspozycji. 
Ta wspomniana spora prze-
strzeń pozwala potraktować 
wizytę na tym terenie jako 
pomysł na ciekawe spędzenie 
sporej części dnia, a biorąc 
pod uwagę, że czas wakacyj-
ny trwać będzie w zasadzie 
przynajmniej do końca wrze-
śnia, warto o takiej wyciecz-
ce pomyśleć.

Ale powróćmy teraz do 
wydarzenia które nazwano - 
„Przeszłość – Przyszłości”.

W ramach tej imprezy 
przygotowano wiele atrak-

cji, między innymi spotka-
nie w ramach XV Festiwalu 
Sztuki Ludowej, z gośćmi 
zagranicznymi w roli głów-
nej. Prelekcje oraz warsztaty 
w ramach „Szreniawskich 
Warsztatów Ekologicznych.

Nie tylko dla dzieci spo-
tkanie o intrygującym tytule 
- „Przylećcie do Szreniawy, 
czyli kto śpiewa w muzeal-
nym parku ?”

Można było także zoba-
czyć jak plecie się wianek 
z ziół i spróbować ziołowych 
herbat. To wydarzenie zwią-
zane z ziołami miało przy-
bliżyć stary zwyczaj świę-
cenia ziół w święto Matki 

Boskiej Zielnej.
Z kolei w pałacu na tere-

nie muzeum, odbył się midi-
saż wystawy - „Haft chiński 
w pałacu w Szreniawie. Wy-
stawa ze zbiorów Ambasady 
Chińskiej Republiki Ludowej 
w Polsce”. Pamiętajmy, że tra-
dycja hafu w tym kraju liczy 
sobie już ponad 4 tysiące lat.

Jednym z ciekawszych 
punktów programu był kon-
kurs - „Najlepszy Smak Po-
wiatu Poznańskiego – Smak 
Kiełbasy 2022”.

A skoro mówimy o kulina-
riach to była także możliwość 
spróbowania potraw kuchni 
tradycyjnej i regionalnej, jak 

również chleba pieczonego 
na naturalnym zakwasie. 
Niektóre z produktów można 
było także na miejscu kupić. 
To dobra tradycja tego rodza-
ju festynów w Szreniawie.

Oczywiście nie zapomnia-
no o najmłodszych, stąd spe-
cjalnie dla nich przygotowa-
no przeróżne formy zabawy 
oraz konkursy z nagrodami.

Bardziej ambitne plany or-
ganizatorów nieco utrudniła 
deszczowa pogoda, ale nale-
ży mieć nadzieję, że za roku 
będzie już słonecznie.

Zatem do zobaczenia.
Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj.: Hieronim Dymalski

Młoda Lewica z Joanną 
Scheuring-Wielgus na trawie 

w nowotomyskim parku
przeszłość – przyszłości


